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بازدید سرزده استاندار خراسان رضوی از 
گمرک مرزی دوغارون

استاندار خراسان رضوی ضمن بازدید سرزده از گمرک دوغارون، آخرین وضعیت این گمرک 
مرزی را مورد بررسی قرار داد.

یعقوبعلی نظری در بازدید سرزده امروز خود از گمرک مرزی دوغارون در شهرستان تایباد 
این گمرک را یک کانون اقتصادی فعال و مهم در شرق کشور دانست و اظهار کرد: بررسی 
مشکلات موجود در گذرگاه زمینی دوغارون و ساماندهی این کانون اقتصادی در حوزه های 

مختلف اقتصادی و مسافری از مهمترین اهداف سفر به این منطقه بود.
اقتصادی  ویژه  منطقه  از  که  میدانی  بازدید  با  این سفر  در  گفت:  خراسان رضوی  استاندار 
پایانه  افغانستان، سالن تجاری  ایران و  پایانه مرزی دوغارون، نقطه صفر مرزی  دوغارون، 
مرزی و مناطق دیگر اقتصادی گمرک مرزی دوغارون انجام گرفت بدون شک تصمیمات 

مناسبی برای برطرف کردن مشکلات گرفته خواهد شد.
وی به ظرفیت های موجود در گمرک دوغارون اشاره کرد و افزود: گمرگ مرزی دوغارون 
یکی از پنج گمرک اقتصادی فعال کشور است لذا باید با رفع مشکلات موجود آن در جهت 

رونق فعالیت های اقتصادی گام های خوبی برداشته شود.
را  افغانستان  و  ایران  کشور  دو  تجاری  روابط  نباید  افغانستان  اخیر  تحولات  گفت:  نظری 
کمرنگ کند و باید از ظرفیت و زیرساخت های موجود در کشور افغانستان هم برای رفع برخی 

از مشکلات تجار و سرمایه گذاران و به حداقل رساندن آنها بهره برد. 
با حضور در نقطه صفر مرزی، وضعیت  گفتنی است؛ استاندار خراسان رضوی صبح امروز 
توقفگاه های خصوصی و دولتی خودروهای باری، بخش بازرسی کامیون ها با اشعه ایکس، 
محوطه پایانه گمرگ، وضعیت ورود و خروج کامیون های باری و فعالیت سالن تجاری گمرک 

مرزی دوغارون را مورد بررسی قرار داد.

نجومی بگیرها معرفی می شوند
رفع  ما  اصلی  هدف  کرد:  تاکید  نجومی،  های  حقوق  از  تفحص  و  تحقیق  هیات  رئیس 
خلاءهای قانونی و بستن روزنه های فساد برای جلوگیری از تکرار پرداخت های نجومی بوده 

و به زودی دبیرخانه ای جهت دریافت گزارشات مردمی راه اندازی خواهد شد.
ایسنا نوشت: مالک شریعتی نیاسر درباره آخرین نتایج پیگیری های هیات تحقیق و تفحص 
به  که  نامتعارف  دریافت های  و  ها  در خصوص حقوق  کرد:  بیان  نجومی،  از حقوق های 
حقوق های نجومی معروف است، آنچه که در هیات تحقیق  و تفحص مورد نظر ما است 
به دو بخش تقسیم می شود. بخش اول رفع خلاءهای قانونی و بستن روزنه هایی است که 
در آینده شاهد این پرداخت ها نباشیم. دنبال کردن این موضوع برای ما مهم تر از پیگیری 

مصادیق است، گرچه مصادیق را نیز دنبال خواهیم کرد.
وی در ادامه با بیان اینکه در وهله اول ما بر رفع خلاءهای قانونی برای جلوگیری از تکرار 
این مواد تاکید داریم، اظهار کرد: تاکنون با دستگاه های مختلف نظارتی از قبیل سازمان 
گزارش  نهایت  در  و  ایم  داشته  اطلاعات سپاه جلسه  و سازمان  دیوان محاسبات  بازرسی، 

هایی را به صورت مکتوب از این بخش ها دریافت کردیم و در حال بررسی آنان هستیم.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: از ظرفیت مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی نیز کمک گرفتیم تا در اصلاح قوانین و ابزارهای نظارتی که می 
تواند راه پرداخت حقوق های نجومی را بگیرد، ما را یاری کنند. در وهله دوم نیز حتما به 
سراغ مصادیق خواهیم رفت اما هدف اصلی هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی 

مچ گیری نیست بلکه ما به دنبال بستن راه این تخلف هستیم.
وی در ادامه تاکید کرد: حتما با پرداخت هایی که خلاف قوانین بوده و بیش از آنچه که از 
نظر مردم مقبول باشد برخورد خواهد شد، چراکه افکار عمومی برای ما خیلی مهم است. 
رهبر معظم انقلاب هم مطالبه ای که داشتند این بود که این مسئله برای مردم هضم نشده 
است که چطور یک فردی ماهانه حدود 3 میلیون تومان حقوق می گیرد و یک فرد بالای 50 

میلیون تومان دریافتی دارد. مصادیق را نیز ان شاءالله به مردم معرفی خواهیم کرد.
رئیس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی افزود: دبیرخانه ای را تشکیل خواهیم داد 
که گزارشات مردمی را دریافت کنیم و در این مسیر با هیچکس تعارف نداریم. هر دستگاه، 
نهاد و سازمانی که حتی یک ریال از منابع عمومی کشور استفاده می کند مورد نظر ما است 
و هر شرکت و دستگاهی که حتی یک سهم دولتی در آن باشد حتما مورد ارزیابی قرار خواهد 
گرفت. ما با جدیت در حال دنبال کردن این موضوع هستیم و ان شاءالله گزارش آن را نیز 

به مردم ارائه خواهیم داد.
شریعتی در پایان تاکید کرد: در روزهای آینده این دبیرخانه راه اندازی خواهد شد و مردم می 
توانند بدون نگرانی اطلاعات دقیق خود را در خصوص حقوق های نجومی به ما گزارش 
دهند تا مورد بررسی و ارزیابی قرار بگیرد. فهرستی از قبل تهیه شده بود که شرکت های 
دولتی که در حوزه نفت و گاز و بانک و بیمه فعال هستند در صدر لیست نجومی بگیران قرار 
دارند و متاسفانه این موضوع نیز حقیقت دارد. البته گزارشاتی تاکنون نیز به دست ما رسیده 

که هنوز منتشر نشده اما به زودی منتشر خواهد شد.

امیرعبداللهیان: بحث ایرانیان دو تابعیتی 
باید یک بار برای همیشه حل شود

باید یک بار برای همیشه  تابعیتی  ایرانیان دو  امور خارجه کشورمان تاکید کرد: بحث  وزیر 
حل شود.

حسین امیر عبداللهیان صبح روز یکشنبه در اولین جلسه روسای کارگروه های شورای عالی 
امور ایرانیان خارج از کشور که در محل وزارت خارجه برگزار شده بود، گفت: بحث ایرانیان 
دوتابعیتی موضوعی است که یکبار برای همیشه باید حل شود و این موضوعی است که باید 

در سطح قانون گذاری در مجلس موضوع آن انجام شود.
از همه شما  من  این جلسه گفت:  در  کننده  کارگروه های شرکت  روسای  به  وی خطاب 
خواهش می کنم که در تک تک کارگروه ها بر موضوع ضرورت تدوین قانون ایرانیان خارج 
از نظر حقوقی بر آن  ایرانیان دو تابعیتی و مسائلی که  از کشور و بحث های مهمی مثل 
مترتب می شود پرداخته شود و ما باید به عنوان یک واقعیت به این موضوع در دولت توجه 

کنیم و آن را حل کنیم.
وی همچنین در بخش دیگری از صحبت های خود در این نشست گفت: ایران هراسی در 

بین ایرانیان خودمان در خارج از کشور اکنون یک معضل است.
وزیر امور خارجه کشورمان گفت: ممکن است این نگرانی در بین برخی از ایرانیان در خارج 
از کشور وجود داشته باشد که در هنگام ورود به کشور در فرودگاه دچار مشکل شوند، در 
این چارچوب سامانه ای در وزارت خارجه از حدود یک هفته دیگر بارگزاری می شود که 
به این افراد در این زمینه راهنمایی می کند و اعلام می کند که شما هیچ مشکلی برای 
ورود و برگشت ندارید و اگر مشکلی پیش آمد وزارت خارجه مسئول است و ما این مسئله 

را تضمین می کنیم.

شکستسناریویجداییتهران-باکو
سفر معاون نخست وزیر آذربایجان به تهران 
می تواند آغازی مهم و قابل توجه در مســیر 
ترمیم فضای موجود میان دو کشــور باشد و 
زنگ خطر را برای شیاطینی که تمام تلاش 
خود را برای بر هم زدن مناسبات تهران-باکو 

بکار بسته اند به صدا درآورد.
روز یکشنبه »شــاهین مصطفی اف« معاون 
رأس  در  آذربایجان  جمهوری  نخســت وزیر 
هیئت عالی رتبه اقتصادی وارد تهران خواهد 

شد.
این نخستین سفر یک مقام رسمی آذربایجان 
به ایران پس از ســوء تفاهم های اخیر میان 

دو کشور است.
اخبار رســیده حاکی اســت که برنامه ریزی 
بــرای دیدار روســای جمهور دو کشــور در 
حاشیه اجلاس آتی ســران اکو در عشق آباد 
ترکمنســتان که بنابر اعلام در تاریخ هفتم 
آذرماه برگزار خواهد شد نیز در دست پیگیری 

است.
مصطفی اف که ریاست آذربایجانی کمیسیون 
دولتــی همکاری های اقتصــادی، تجاری و 
فرهنگی جمهــوری آذربایجــان و ایران را 
برعهده دارد در این سفر یک روزه با مقامات 
وزارت راه و شهرســازی، نفت و امور خارجه 

کشورمان دیدار و گفتگو خواهد کرد.
در آستانه این ســفر که قرار است چشم انداز 

همکاری هــای متقابــل و مفید دو کشــور 
بررســی شــود، دیروز شنبه »ســید عباس 
موســوی« سفیر کشورمان در باکو و شاهین 
مصطفــی اف« در دیدار بــا یکدیگر آخرین 
تحولات روابط سیاســی و اقتصادی ایران و 

جمهوری آذربایجان را بررسی کردند.
موســوی در خصوص این دیدار در حســاب 
توئیتری خود نوشــت: در ایــن دیدار آخرین 
تحولات روابط سیاســی و اقتصادی دوجانبه 
به ویژه پروژه های مشــترک بررسی و درباره 

برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی و رفع 
موانع و افزایش مبادلات تجاری و گسترش 

همکاری های منطقه ای گفتگو شد.
سفر روزگذشته معاون نخست وزیر آذربایجان 

به تهران از چند وجه حائز اهمیت است:

نخست؛ پس از درگیری های سال گذشته در 
قره باغ و به واسطه ایفای نقش مخرب برخی 
بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای، روابط دو 
کشور تحت تاثیر برخی ســوء تفاهم ها قرار 
گرفته و اخیرا نیز تنش های کلامی به واسطه 
پــاره ای اظهارنظرها بالا رفته بود. این اتفاق 
دیپلماتیک نشان می دهد که تیر دشمنان دو 
ملت به ســنگ خورده و دو کشــور در حال 
بازگشــت به مسیر قبلی خود و توسعه روابط 

گرم و تاریخی میان تهران-باکو هستند.
دوم؛ به طور طبیعی رژیم صهیونیســتی که 
در ایجاد ســوء تفاهم های اخیر میان ایران و 
آذربایجان نقش محوری داشــت به شدت از 
این سفر ناخشنود است، زیرا تمام تلاش های 

چند ســال اخیر خود در راســتای جدایی دو 
همسایه را تا حدود زیادی بر باد رفته می بیند 
و از همین رو ســفیر این رژیــم در باکو روز 
گذشــته با تکرار لفاظی های خود سعی کرده 
بود آخرین تیر خود را در جهت تخریب روابط 

تهران-باکو شلیک کند.
تل آویو به زعم خود طی سال های گذشته در 
تلاش بوده تا ضمن ایجاد جای پایی محکم 
در این کشــور، اولا از عمق نفوذ سیاسی و 
معنوی ایــران در میان ملت عزیز آذربایجان 

بکاهــد و ثانیا این کشــور را به کشــوری 
متخاصــم علیه ایران تبدیل کنــد، غافل از 
اینکه ریشــه های در هم تنیــده فرهنگی و 
اعتقادی دو کشــور به این آسانی قابل از هم 
گسســتن نیست و مســئولین عالی تهران و 

آذربایجان نیز هوشمندتر از آن هستند که در 
دام های این چنینی گرفتار شوند.

سوم؛ این سفر نشان می دهد که جایگاه ویژه 
ژئوپلیتیکی و تمدنی ایران و قدرت بازیگری 
آن در معادلات منطقه و جهان به هیچ وجه 
قابل انکار نیست و طرف های خارجی قدرت 
و ظرفیت به چالش کشــیدن این موقعیت و 

تحریک همسایگان علیه ایران را ندارند.
چهــارم؛ جمهــوری اســلامی ایــران طی 
ســال های گذشــته و در تمــام بحران های 
ایجاد شــده در منطقه توسط غرب و به ویژه 
ایالات متحده و رژیم صهیونیستی و با وجود 
جنگ روانی گســترده ایجاد شــده از سوی 
آنان به خوبی نشــان داده که نه تنها ذره ای 
چشم داشــت به خاک هیچ کشــوری ندارد، 
بلکه با تمام تــوان خواهان برقراری صلح و 
امنیت دائمی و کامل در منطقه اســت و در 
تحقق این مســیر تمام توان خود را حتی با 

اهداء خون عزیزانش به کار بسته است.
نورنیوز نوشت: بر این اساس به نظر می رسد 
ســفر آقای شــاهین مصطفی اف به تهران 
می تواند آغازی مهم و قابل توجه در مســیر 
ترمیم فضای موجود میان دو کشــور باشد و 
زنگ خطر را برای شیاطینی که تمام تلاش 
خود را برای بر هم زدن مناسبات تهران-باکو 

بکار بسته اند به صدا درآورد.

از استان

اولین دادگاه رسیدگی به پرونده هواپیمای اوکراینی 

نماینده ادوار مجلس: فقط رئیسی می دود، وزرا نشسته اند

دادگاه رسیدگی به پرونده پرواز PS752 اوکراین با حضور 
متهمان، شــکات، خانواده جانباختگان و وکلای آن ها به 
ریاســت ابراهیم مهرانفر در دادگاه نظامی استان تهران، 

برگزار شد.
قوه قضاییه با انتشار این خبر اعلام کرد:دادگاه رسیدگی به 
ســانحه پرواز PS752 اوکراین با حضور متهمان، شکات، 
خانــواده جانباختگان و وکلای آن ها به ریاســت ابراهیم 

مهرانفر در دادگاه نظامی استان تهران، برگزار شد.
در ابتدای جلســه دادگاه، قاضی ضمن تســلیت شهادت 
جانباختگان پرواز PS752 اوکراین و طلب مغفرت واسعه 
الهی برای آن ها اعلام کرد: در جریان رسیدگی به پرونده 
حاضر، متعاقب صدور کیفرخواســت از ســوی دادسرای 
نظامی تهران و ارســال پرونده به دادگاه نظامی و ارجاع 
به این شــعبه دادگاه، کلیه مقررات آیین دادرسی کیفری 
لحاظ شد و هیات دادگاه، پرونده را آماده رسیدگی دانست 
و جلسه دادگاه و وقت رسیدگی به تمامی اولیای دم ابلاغ 
شد و به آن ها اعلام گردید که می توانند در صورت تمایل 
در جلســات دادرسی حضور به هم رسانند و نسبت به طرح 

شکایت خود اقدام کنند.
قاضی در ادامه بیان داشت: تاکید دادگاه بر رعایت اصول 
دادرســی منصفانه و رســیدگی عادلانه، شفاف، صریح و 
قاطع به پرونده حاضر اســت و امید داریم با یاری خداوند 
و مســاعدت اولیای دم، بتوانیم با دقت و سرعت و جدیت 

به این پرونده رسیدگی و رأی مقتضی را صادر نماییم.
در ادامــه جلســه دادگاه بــا دســتور قاضــی فصل اول 

کیفرخواست قرائت شد.
در این دادگاه ده متهم از رده های نظامی مختلف 

حضور داشتند.
نماینده دادســتان در جریان قرائت کیفرخواســت، با ذکر 
اسامی شــکات، خلاصه شــکایت و اظهارات شاکیان را 

مطرح کرد.
وی در ادامه قرائت اظهارات شــاکیان پرونــده، به بیان 
درخواســت های آن ها پرداخت و گفت: تحقیقات جامع و 
بی طرفانه دادسرای نظامی برای کشف حقیقت و شناسایی 
عوامل و اشد مجازات بر اساس نوع مسئولیت آن ها؛ تعقیب 
افراد و عواملی که با عدم اقدام مناسب بعد از وقوع حادثه 

باعث اخلال در کشف حقیقت شده اند؛ شناسایی و تعقیب 
و مجازات کســانی که اقدام به ســرقت اشیا جانباختگان 

کرده اند، مورد توجه بوده است.
در اثنای قرائت کیفرخواست برخی از اولیای دم جانباختگان 
ســانحه هواپیمای اوکراینی و تعدادی از وکلای آن ها به 
بیان نقطه نظرات خود در باب فرآیند دادرســی پرداختند و 
اظهار داشــتند که پرونده به سبب اینکه پس از اعلام نظر 
کارشناســی به شــکات و وکلای آن ها ابلاغ نشده است 

واجد نقص می باشد.
قاضــی در این بخش خطاب به شــکات و وکلای آن ها 
تصریح کرد: این ایراد شــما وارد است و دادگاه به همین 
دلیل بخشــی از پرونده را برای رفع نقص به دادسرا ارجاع 

داده است.
سپس برخی از وکلا و اولیای دم جانباختگان بیان داشتند 
که این دادگاه را به رســمیت می شناسیم و به جهت اقدام 
دادگاه در ارجاع بخشی از پرونده برای رفع نقص به فرآیند 

دادرسی امیدوار هستیم.
همچنین قاضی در پاسخ به ادعای برخی از وکلای اولیای 

دم جانباختگان که معتقد بودند تنها کیفرخواست را قرائت 
کرده اند و موفق به مطالعه مجلدات پرونده نشده اند، گفت: 
دادگاه در جریــان دو دوره 10 روزه به شــکات و وکلای 
آن ها وقــت داد تا ایرادات خود به نواقص پرونده را اعلام 
کننــد و در موارد دیگر نیز بــه وکلای جانباختگان ابلاغ 
شد که برای مطالعه پرونده به شعبه دادگاه مراجعه نمایند 
که اگر این کار را نکرده اند نمی توان این امر را ناشــی از 

کوتاهی دادگاه دانست.
در این جلســه ی دادگاه، اظهارات و شــکایت شــکات و 
وکلای آن ها به مدت بیش از دو ســاعت از سوی قاضی 
اســتماع شــد و هیچ محدودیتی برای شــنیدن اظهارات 
شــکات و اولیای دم و وکلای آن ها و متهمان و وکلای 

آن ها وجود نداشت.
در بخش اول کیفرخواست نماینده دادستان نظامی تهران 
گفــت: 103 نفر از اولیای دم ضمن مراجعه به دادســرا یا 

مراجعه وکلایشان شکایت خود را تنظیم کردند.
در پایان این جلســه، قاضی اعلام کرد زمان جلسه بعدی 

دادگاه متعاقباً اعلام خواهد شد.

یـک فعـال سیاسـی اصولگـرا گفـت: در این وضعیـت فقط 
آقای رئیسـی آبرو وسـط گذاشـته اسـت. آقای رئیسـی باید 
بـه قـول معروف شـلاق بـردارد و از وزرا بخواهـد آمار، عدد 

و رقـم ارائـه کنند.
گـروه سیاسـت نامه نیوز: 4 مـاه از آغاز کار دولت سـیزدهم 
مـی گـذرد و امروز بسـیاری از تحلیلگران و فعالان سیاسـی 
در جریـان اصولگـرا معتقدند »این دولت نتوانسـته انتظارات 
را بـرآورده کنـد و رئیـس جمهـور باید با رویکـردی متفاوت 
وزرا را بـه کار وادار کند«.هدایـت الله خادمی درباره عملکرد 
تیـم اقتصـادی دولـت گفـت: آقـای رئیسـی صادقانـه وارد 
عرصـه اجرایـی کشـور شـد، علاقـه دارد بتوانـد مشـکلات 
کشـور را حـل کنـد، بـه همیـن دلیـل شـبانه روز در حـال 
تـلاش اسـت تـا کاری بـرای کشـور انجـام دهـد و ایـن 

وضعیـت بـد اقتصـادی کشـور را بهبود ببخشـد.
وی افـزود: بررسـی عملکـرد اقتصـادی دولـت در 4 مـاه 
گذشـته نشـان مـی دهـد کـه فقط شـخص رئیـس جمهور 
دویـده اسـت تـا مشـکلات کشـور حل شـوند. انتظار اسـت 
کابینـه اعـم از وزرا و معاونـان و دسـتیاران رئیـس جمهـور 
نیـز تحرکـی از خـود نشـان دهند. خیلـی از این افـراد زمان 
انتخابـات یـا کاندیـدا بودنـد یا مدعـی بودند که می شـود با 
تدابیـری مشـکلات را حل کـرد بنابراین انتظار اسـت امروز 
کـه در جایـگاه مسـئولیت هسـتند اقدامـات لازم را انجـام 

دهنـد تـا مـردم نتیجـه آن شـعارها را ببینند.
ایـن نماینـد ادوار مجلـس اظهـار کـرد: آقـای رئیسـی تنها 
رئیسـی جمهوری اسـت کـه به افـرادی که زمـان انتخابات 

رقیـب او بودنـد یـا حتی بـرای ریاسـت جمهـوری ثبت نام 
کردنـد امـا ردصلاحیـت شـدند، فرصـت داد، در مسـئولیت 
اجرایـی قـرار بگیرنـد و کمـک کننـد تـا مشـکلات کشـور 
شـود. حـالا نوبت آنهاسـت کـه پاسـخ اعتماد آقای رئیسـی 
را بدهنـد امـا آنهـا در سـه مـاه گذشـته چنین نشـانه هایی 
را از خـود بـروز نداده انـد کـه برنامـه مشـخصی بـرای حل 
مشـکلات دارنـد. امـروز در حـوزه نفـت، صنعـت، نیـرو و 

کشـاورزی همیـن وضعیت را شـاهد هسـتیم.
وی افـزود: امـروز آقایـان وزرا حـرف هایـی را مـی زنند که 
خیلـی عجیـب اسـت مثـلا یـک وزیـر بـا وجودی کـه می 
دانـد در چـه وضعیتـی مسـئولیت گرفتـه اسـت، مـی گوید 
»مـا نیـاز بـه 200 میلیارد دلار اعتبـار داریم تا فـلان کار را 
شـروع کنیـم«. اگـر بـه فرض ایـن پول هـم موجود باشـد 
و همیـن الان تخصیـص یابـد، ایـن وزیر تا 15 سـال آینده 
هـم نمـی توانـد آن را جذب کند. جـا دارد رئیـس جمهور از 
ایـن آقـای وزیـر بخواهـد تـا قراردادهای بسـته شـده برای 

جـذب ایـن مقـدار اعتبار را بیـاورد و نشـان دهد.
هدایـت الله خادمـی بیـان کـرد: این آقایـان وزرا کـه آمدند 
در مسـئولیت هـای اجرایـی قـرار گرفتنـد، امیدواریـم برای 
آقـای رئیسـی مشـکلی درسـت نکننـد چـون آن اقدامات و 
تـلاش هایـی کـه انتظـار داریـم از آنهـا ببینیم، دیـده نمی 
شـود. یـک سـئوال هـم آن اسـت که چـرا مجلس بـه این 
موضـوع ورود نمـی کنـد. زمانـی کـه نماینده مجلـس بودم 
وقتـی وزیـری در جلسـه اعتمـاد برنامه می داد بعـد از یکی 
دو مـاه عملکـرد او را بـا برنامـه هایش تطابق مـی دادیم و 

از او دربـاره مصادیـق انحراف از برنامه پاسـخ می خواسـتیم 
و اگـر پاسـخی نداشـت برخورد مـی کردیم، خـودم بانی آن 

بـودم کـه چند وزیـر برکنار شـدند.
وی ادامـه داد: شـاید مجلـس فعـلا ملاحظـه دارد که چون 
همـه اصولگـرا هسـتند قدری تحمـل کنند اما ایـن موضوع 
بـه ضرر آقـای رئیس جمهور اسـت. بهتریـن کمک مجلس 
عملکـرد  بـر  دقیـق  و  خـوب  نظـارت  رئیسـی  آقـای  بـه 
وزرا اسـت. بالاخـره بعـد از 3-4 مـاه بایـد نشـانه هایـی از 
اثربخشـی فعالیـت هـا دیده شـود. امروز شـاهد هسـتیم که 
وزرای آقـای رئیسـی طبق برنامـه جلو نمی روند، دل شـان 
هم نمی سـوزد چـون در انتخابات آبرویی وسـط نگذاشـتند 

بنابرایـن ضـرر هم نمـی کنند.
حتـی  وزرا  برخـی  گفـت:  اصولگـرا  سیاسـی  فعـال  ایـن 
سـازمان خـود را نچیـده انـد. شـاید ایـن تصـور شـود کـه 
شـاید مـی خواهنـد بـا همـان مدیـران دولـت گذشـته کار 
کننـد امـا ایـن طـور نیسـت، زیرمجموعه هـا مـی دانند که 
دیـر یـا زود تغییـر مـی کنند بنابرایـن کار نمی کننـد. با این 
اوصـاف وضعیـت در برخـی سـازمان هـا بـه ویـژه شـرکت 

هـای عملیاتـی خـوب نیسـت.
وی افـزود: برخـی وزرا نشـان دادنـد در سـطح دولـت آقای 
رئیسـی نیسـتند و ایـن پیـش بینـی می شـد. آقای رئیسـی 
شـبانه روز می دود اما برخی وزرا نشسـته اند. آقای رئیسـی 
رئیـس جمهـور اسـت تیمـی کـه امـروز اطـراف او هسـتند 
بایـد کار کننـد. وقتی وزیـری می گویـد »200 میلیارد دلار 
مـی خواهـم« معنی حـرف اش آن اسـت »آقای رئیسـی از 

مـن چیـزی نخـواه«، در حالیکـه ایـن حـرف پایـه درسـتی 
نـدارد. ایـن وزرا وضعیـت را دارنـد بـه یک سـمتی می برند 
کـه آقـای رئیسـی خـودش بـه آنهـا بگویـد »چـه کار کنند 
چـه کار نکننـد«، اگـر قـرار بـه ایـن کار بود که چـه لزومی 

به انتخـاب وزیـر بود.
هدایـت الله خادمـی گفت: برخی وزرا به جـای آنکه گزارش 
و آمـاری از اقدامـات شـان بدهنـد دائـم مـی گوینـد »مـا 
فسادسـتیز و انقلابـی هسـتیم«. جـا دارد آقـای رئیسـی بـه 
آنهـا بگویـد »شـخصا مسـئولیت فسادسـتیزی را دنبال می 
کنـد وزران بـه کارهـای اصلـی خودشـان بپردازنـد« چـون 
هیـچ کدام آنها در مقایسـه با آقای رئیسـی نه فسادسـتیزتر 
هسـتند نـه انقلابی تـر. فلان وزیـر یا فـلان مدیرعامل کار 
نمـی کنـد امـا دائم مـی گویـد »فسادسـتیز هسـتم«. اینها 

جمـلات کیفـی و غیرقابـل اندازگیری هسـتند.
وی افـزود: امـروز وزرا بایـد بـا عـدد و رقـم صحبـت کنند، 
بگوینـد قیمـت تخـم مرغ وقتی مسـئولیت گرفتنـد چند بود 
الان چنـد اسـت؟ تولیـد و صـادرات نفـت چقـدر بـود الان 
چقـدر اسـت؟ تولید و صـادرات خودرو چقدر بـود الان چقدر 
اسـت؟ و غیـره. اگـر وزرا اجـازه پیـدا کنند فقط بـا جملات 
کیفـی سـخن بگوینـد کار مملکـت مـی خوابـد و بعـد هـم 

آنهـا پاسـخگو نخواهنـد بود.
ایـن نماینـده ادوار مجلس یادآور شـد: در ایـن وضعیت فقط 
آقای رئیسـی آبرو وسـط گذاشـته اسـت. آقای رئیسـی باید 
بـه قـول معروف شـلاق بـردارد و از وزرا بخواهـد آمار، عدد 

و رقم ارائـه کنند.

این سفر نشان می دهد که جایگاه ویژه ژئوپلیتیکی و تمدنی ایران و قدرت بازیگری 
آن در معادلات منطقه و جهان به هیچ وجه قابل انکار نیست و طرف های خارجی 
قدرت و ظرفیت به چالش کشیدن این موقعیت و تحریک همسایگان علیه ایران را 

ندارند

,,



3
دوشنبه اول آذر  1400/   سال سوم  /   شماره 1076

Vol.3.No.1076 / November.22.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

احیای ۳۰ واحد صنعتی در خراسان شمالی

واردات، باعث کاهش قیمت تخم مرغ شد

رئیس اداره طرح و برنامه ریزی سازمان صمت 
خراسان شمالی از احیای 30 واحد صنعتی در 

این استان با انجام عارضه یابی خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایرنا، مهیار مشــایخی اظهارکرد: طی یکی 
دو ســال اخیر با انجام عارضه یابی که توسط 
کلینیــک های تخصصی صنعتــی انجام می 
شــود، 30 واحد صنعتی در خراســان شمالی 

احیا شد.
وی افزود: با توجه به اینکه 50 درصد واحدها 
نگاه سنتی و بسته دارند، ممکن است عارضه 

یابی را قبول نداشته باشند.
مشایخی اضافه کرد: 10 درصد واحدها مانند 

واحد تولیدی آذین فورج نگاه مدرن و شــیک 
دارند و در همین راستا تیم تخصصی تشکیل 

داده اند که تاکنون موفق عمل کرده اند.
وی ادامــه داد: 40 درصد واحدها نیز با وجود 
اینکه دیدگاهشان ســنتی است اما با عارضه 

یابی، قابلیت تبدیل شدن به مدرن را دارند.
مشایخی افزود: عارضه یابی واحدهای صنعتی 
در ســال های اخیــر در دو بخش عمومی و 
دو بخــش تخصصی انجام شــده که عمدتا 
مشــکلات در بخش عمومی مربوط به بدهی 
بانکی، صــدور اجرائیه، مشــکلات مالیاتی، 
تأمیــن اجتماعی و بدهی های آب، برق و گاز 

است.

وی مشــکل در تأمین مواد اولیه، عدم رقابت 
پذیــری در بازارهــا، بالا بــودن هزینه های 
جاری، تکنولوژی قدیمی، عدم رعایت ذخیره 
انرژی، تک محوری بودن مدیر یا مالک یک 
کسب و کار، برندسازی نکردن، عدم تشکیل 
ســندیکا، عدم آشنایی با ابزارها، عدم گرایش 
به سمت بازاریابی مدرن، فاینانس، بورس کالا 
و فرابــورس را از جمله مشــکلات در بخش 

تخصصی ذکر کرد.
این مقام مســئول تصریح کرد: برای عارضه 
یابــی واحدها، بازدیدهــای میدانی انجام می 
شــود که در نهایت برای رفع مشکلات این 

واحدها، راهکار ارائه می شود.

رییــس هیــات مدیــره اتحادیه سراســری 
مرغــداران تخمگذار میهــن از کاهش روند 
قیمت تخم مرغ در واحدهای مرغداری و بازار 
خبرداد و گفت: در یک ماه اخیر حدود هشــت 
هزار تن تخم مرغ بــا ارز 4200 تومانی وارد 

کشور شده است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
»حمیدرضا کاشانی« با تاکید براینکه کمبودی 
در تولید تخم مرغ داخلی نداریم، افزود: به طور 
قطع در شبکه توزیع تخم مرغ اختلالاتی وجود 
دارد که موجب عدم تعادل بازار این محصول 
شده اســت،  واردات مقطعی، کمک مناسبی 

برای بازار این محصول بوده است.

رییس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخمگذار میهن گفت: اکنون با توجه به حجم 
واردات تخم مرغ از ترکیه، قیمت این محصول 
درب واحدهای تولیدی از نرخ مصوب نیز کمتر 
به فروش می رســد به طوری که نرخ مصوب 
هر شــانه 30 تایی تخم مرغ درب واحدهای 
مرغداری باید  38 هزارتومان به فروش برسد 
در حالی که اکنــون کمتر از 3۶ هزارتومان یا 

حدود 37 هزارتومان فروخته می شود.
به گفته کاشــانی، طبق نرخ مصوب قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهای تولیدی 18 
هزار و 300 تومــان و برای مصرف کنندگان 
کیلویی 22 هزارو 500 تومان و هر عدد تخم 

مرغ برای مصرف کننــدگان یک هزارو 500 
تومان تعیین شده است.

رییس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخمگذار میهن اظهارداشت: امسال حجم گله 
های تخم گذار نسبت به سال گذشته بین 10 
تا 12 میلیون افزایش داشــته که به نظر می 
رسد امسال با افزایش بین 10 تا 15 درصدی 

تولید روبرو باشیم.
وی اضافه کرد: بنابراین قیمت هر شــانه تخم 
مــرغ 30 تایی بــا نــرخ 43 هزارتومان برای 
مصرف کنندگان مناســب اســت و بیشتر از 
این نرخ، اجحاف بــه تولیدکنندگان و مصرف 

کنندگان خواهد بود.

پنج شرط ترخیص خودروهای
 دپو شده از گمرکات 

معاون فنــی گمرک ایران در خصوص تعیین تکلیف 2 هزار و 24۹ دســتگاه خودرو 
خارجی موجود در گمرکات کشور نامه ای به معاون وزارت امور اقتصاد و دارایی ارسال 

و ترخیص آنها را مشروط به پنج موضوع کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از ایرنا، »مهــرداد جمال ارونقی« روز 
گذشــته در نامه ای به »مهدی اســماعیلی« معاون وزارت امــور اقتصاد و دارایی در 
خصوص »خودروهای خارجی موجود در گمرکات کشــور« شرایط موجود در گمرکات 

را شرح داد.
در متن این نامه آمده است: از تعداد 12 هزار و 251 دستگاه خودروی سواری وارد شده 
بــه گمرکات پیش از ممنوعیت، طــی دو فقره مصوبه هیأت وزیران، تعداد 10 هزار و 
12 دســتگاه خودروی سواری ترخیص و تعداد 2 هزار و 24۹ دستگاه باقی مانده است 
که در صورت تمدید مصوبه ترخیص خودروهای سواری به شرح زیر انجام می شود.

وی در این نامه با طرح 5 مورد افزوده است: نخست تعداد 51 دستگاه خودروی سواری 
زیر 2500 سی سی که به گمرک اظهار و تشریفات گمرکی آنها انجام شده است اجازه 
ترخیص پیدا خواهند کرد و دوم ۹ دســتگاه از 82 دستگاه خودروی سواری موجود در 
منطقــه اروند قابل ترخیص خواهد بود و باقی آنها با توجه به اینکه ســفارش یا برند 
آمریکایی هستند، وفق نظر معاونت حقوقی وقت ریاست جمهوری قابلیت ترخیص از 

گمرک را نخواهند داشت.
در این نامه تاکید شده است: 100 دستگاه خودروی متعلق به سهمیه جانبازان قابلیت 
ترخیص خواهد داشت، مشروط بر اینکه صاحبان کالا نسبت به پیگیری امور ترخیص 
خودروها اقدام کنند و همچنین یک هزار و 8۹ دســتگاه خودروی ســواری مطرح در 
مراجع رسیدگی کننده مشمول قید زمانی برای ترخیص نبوده و در صورت صدور قرار 
منع تعقیب یا رأی برائت برای صاحــب کالا، ترخیص خودروی موضوع در هر زمان 

بلامانع است.
در مورد آخر این نامه تصریح شده است: با توجه به اینکه تعداد ۹27 دستگاه خودروی 
سواری فاقد ثبت سفارش یا با ثبت سفارش تاریخ منقضی وجود دارد که وزارت صنعت 
از صدور یا تمدید ثبت ســفارش های مربوطه امتناع کرده و در مصوبه دی ماه 13۹7 
هیأت وزیران، به افتتاح ثبت سفارش یا تمدید آن اشاره شده بود، اتفاقی برای ترخیص 

این خودروها نیز نخواهد افتاد.
این نامه می افزاید: خودروهای سواری رسوبی در گمرکات کشور که بیشتر در بوشهر، 
گیلان، شــهید باهنر بندرعباس، خرمشهر، تهران )شهریار سابق(، غرب تهران و بندر 
لنگه دپو شده اند، به دلیل گذر زمان ماندگاری آنها، تشکیل پرونده قاچاق درخصوص 
پرونده ثبت ســفارش های جعلی، با تنظیم اظهارنامه متروکه یا در اجرای قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، طی سال های 13۹8 لغایت 13۹۹، تحویل سازمان جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی شده اند.
بــه گزارش صبح امروز، با توجه به دســتور رییس جمهوری مبنی بر »پیگیری جدی 
موضوع تا حصول نتیجه« برای ترخیص خودروهای سواری رسوبی در گمرکات کشور 
پیشــنهادات گمرک به هیات وزیران ارائه شده تا دستور لازم برای تعیین تکلیف این 

کالاها صادر شود.

توزیع 150 هزار تن برنج وارداتی در بازار 
مدیرکل هماهنگی دفتر توزیع و فروش شــرکت بازرگانی دولتی ایران از صدور مجوز 

عرضه ی 150 هزار تن برنج در بازار خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از  پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشــاورزی حجت براتعلی گفت: براساس مجوز، 150 هزار تن برنج طی دو مرحله از 

طریق شبکه های توزیع عرضه خواهد شد.
وی افزود: در مرحله اول 100 هزار تن و در مرحله دوم 50 هزار تن دیگر از برنج های 
وارداتی شــرکت بازرگانی دولتی ایران با همان قیمت های تثبیتی قبلی وارد شــبکه 

توزیع در بازار خواهد شد.
براتعلی عنوان کرد: از اول شــهریور 150 هزار تن برنج برای توزیع در بازار اختصاص 

داده شده که 125 هزار تن وارد شبکه توزیع شده است.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: از ابتدای سال 
تا این تاریخ 24۶ هزار تن برنج به بازار عرضه شــده اســت و موجودی این کالا در 

کشور مطلوب است.

بیش از 1.5 میلیون متقاضی در نهضت 
ملی مسکن ثبت نام کردند

وزارت راه و شهرســازی از ثبت نام بیش از یک میلیون و 505 هزار نفر در ســامانه 
نهضت ملی مسکن، براساس تازه ترین آمار خبر داد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از وزارت راه و شهرســازی، تازه ترین آمار 
ارائه شده از سوی معاونت مسکن و ساختمان نشان می دهد، یک میلیون و 505 هزار 

و 7۹2 نفر در سامانه نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند.
ثبت نــام نهضت ملی مســکن یک مــاه پس از ابــلاغ قانون جهش تولید توســط 
رئیس جمهوری از 28 مهرماه آغاز شد که تا 15 آذرماه ادامه دارد. ابتدا قرار بود ثبت نام 

طی یک ماه انجام شود که با موافقت وزارت راه، این زمان تا 15 آذرماه تمدید شد.
نهضت ملی مســکن یکی از سیاست های کلان دولت سیزدهم در حوزه مسکن است 
که بر اساس این سیاست، احداث 4 میلیون واحد مسکونی در 4 سال در برنامه دولت 
قرار گرفته اســت. متقاضیان واقعی مســکن می توانند با داشــتن چهار شرط تاهل و 
سرپرست خانوار بودن، حداقل سابقه 5 سال سکونت در شهر مورد تقاضا، فاقد مالکیت 
خصوصی و  نیز عدم اســتفاده از امکانات دولتی از ابتــدای پیروزی انقلاب در حوزه 

مسکن، نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
بر اساس این قانون، زنان خودسرپرست به شرط داشتن حداقل 35 سال سن، معلولان 
جسمی و حرکتی با 20 سال سن، می توانند در قانون جهش تولید مسکن )نهضت ملی 
مسکن( مشارکت داشته باشــند. البته قانون برای سرپرستان خانوار، محدودیت سنی 
قائل نشــده است چرا که این افراد سرپرست خانوار تعریف می شوند و برای قانونگذار 
متاهل یا سرپرســت خانوار بودن ملاک است. بنابراین زنان و مردان سرپرست خانوار 
کــه به دلیل متارکه به صــورت مجردی زندگی می کنند و سرپرســت فرزندان خود 

هستند، خانوار محسوب شده و بدون ملاک سن می توانند ثبت نام کنند.
بر اساس مصوبه تازه شورای عالی مسکن، مردان مجرد بالای 45 سال سن و بیماران 
خاص با تاییدیه وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، امکان ثبت نام در نهضت 

ملی مسکن را دارند.
بنا بر اعلام معاونت مسکن و ساختمان، برای مهاجران از کلانشهرها، سابقه سکونت 
به یک سال تقلیل پیدا کرده است. بدین  معنا که اگر کسی ساکن کلانشهری بوده و 
در شــهر دیگر، تقاضای مسکن دارد، با حدود یک سال سابقه سکونت در همان شهر 

امکان ثبت نام در طرح نهضت ملی مسکن را دارد.
البته برای کارکنان دولت و نیروهای نظامی و روحانیون بر اســاس حکم اداری یا بر 
اساس تشخیص حوزه های علمیه، سابقه سکونت 5 ساله در طرح نهضت ملی مسکن 
مورد نیاز نیســت. این افراد می توانند به جز تهران در ســایر شــهرهای کشور از این 

مزیت بهره مند شوند.
 ســامانه ثمن به نشــانی saman.mrud.ir یک ماه بعد از ابلاغ قانون جهش تولید 
مســکن توســط رئیس جمهور و از 28 مهرماه برای ثبت نام و پایش متقاضیان واقعی 
مســکن آغاز به کار کرد و متقاضیان می توانند حداکثر تا 15 آذرماه با داشــتن چهار 

شرط عنوان شده نسبت به تقاضای خود برای مسکن اقدام کنند.

خبر
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بودجه،  ســند  تدوین 
نحوه  بیانگر  می تواند 
و  وعده هــا  تحقــق 
برنامه هــای راهبردی 
و  باشــد  دولتــی  هــر 
تعهدات مدیریتی را نیز با 
خود همراه کند. بنابراین 
پرداختن به شــکل واقع 
بینانه و با شفافیت کامل 
بســیار حائز اهمیت و از 

مطالبات عموم جامعه است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« هرچند 
دولت ســیزدهم مجــری 75 درصد بودجه 
1400 بود، امــا بودجه 1401، اولین بودجه 
این دولت اســت که به شــکل مستقل آن 
را تدوین خواهــد کرد. در این میان از نیمه 
مردادماه دولت در حال تدوین لایحه بودجه 
سال آینده است و این لایحه در کمتر از دو 
هفته دیگر به مجلس ارســال خواهد شد و 
اگرچه هنــوز جزییات چندان کاملی در این 
خصوص منتشر نشــده، اما کلیات ابلاغی 
از ســوی رئیس جمهور بر این نکته تاکید 
دارد کــه لایحه بودجــه 1401 مبتنی بر 4 
محور رشد، ثبات و عدالت اقتصادی در کنار 
تغییر ســاختار و تامین مالی بودجه اســت. 
همچنیــن رئیس جمهور تاکید داشــت که 
رشد اقتصادی در بودجه باید نرخ 8 درصد را 
تامین کند و البته روی کمینه کردن کسری 

بودجه هم تاکید شد.
خبری از بودجه قطور نخواهد بود

اخیرا مســعود میرکاظمی، رئیس ســازمان 
برنامــه و بودجه نیز دربــاره تدوین لایحه 
بودجه ســال 1401 تاکیــد کرد که اصلاح 
ســاختار بودجه یک ضرورت است و بدون 
شــک این اتفاق در لایحه بودجه سال آتی 

صورت می گیرد.
وی همچنین وعده داد که »تلاش خواهیم 
کرد تا بــا همکاری مجلس، بودجه ســال 
1401 »بدون کسری« تدوین شود و نیازی 
به اســتقراض و خلق پول نباشد. همچنین 
برای ایجاد پاســخگویی مــورد نیاز تعداد 
ردیف های بودجه به حداقل خواهد رسید و 
دیگر خبری از بودجــه قطور و با چند هزار 

ردیف نخواهد بود.«
این جزییات منتشــر شــده از بودجه 1401 
نشان می دهد که دولت به صورت جدی به 
دنبال اصلاح ساختار اســت. بنابراین برای 
تامین اهداف، باید رویکردهای جدیدی را در 
پی بگیرد تا کسری بودجه به مانند سال های 

گذشته در اقتصاد کشور رخ نمایی نکند.
تراز عملیاتی منفی 400هزار میلیارد 

تومانی
یــک تحلیلگر اقتصادی با اشــاره به اینکه 
» یکی از ایرادهایی کــه تاکنون به بودجه 
وارد بوده، این اســت که بخش عمده ای از 
هدف گذاری ها محقق نشــده، چراکه برای 
آنها اعتبار کافی در نظر گرفته نشــده است 
و کم کاری دولت در تدوین بودجه نتوانسته 
شــرایط تحقق را فراهم کند« در گفتگو با 
»صبح امــروز« می گویــد: در یک تعریف 
عامیانه، تراز بودن هزینه و درآمد هر کشور 

را، تراز عملیاتی می گویند و در ســال جاری 
تراز عملیاتی کشور ما منفی بوده و بر اساس 
آمارهای درآمــدی و هزینه های جاری، بالغ 
بر 400 هزار میلیارد تومان کســری بودجه 

تخمین زده می شود.
ابراهیم فتحی تاکید می کند: با نگاهی جامع 

و بررسی شاخص های کلان، اصلاح ساختار 
بودجه یک انتخاب برای دولت نیست، بلکه 
تنها راه عملیاتی برای برون رفت از شرایط 

کنونی است.
وی ادامه می دهد: در ایــران همواره 40 تا 
50 درصــد بودجه از درآمدهای نفتی تأمین 
می شده که در دو سال اخیر به دلیل تشدید 
شدن تحریم ها محقق نشده و دولت همواره 
با کســری بودجه مواجه بوده است. هرچند 
در روال بودجــه ریزی دنیا، نفت ثروت یک 
کشور محســوب می شود و نباید به آن نگاه 
درآمدی داشت، اما در ایران همیشه از درآمد 

نفت برای امور جاری هزینه شده است.
لزوم اصلاح ساختار بودجه ریزی

می افزاید:  اقتصــاد کلان  کارشــناس  این 
اکنون که دولت به دلیل تحریم های نفتی، 
دلارهای حاصل از فــروش آن را در اختیار 
ندارد، باید ســاختار بودجه ریزی را اصلاح 

کند.
وی با طرح این پرسش که »دولت سیزدهم 
می خواهــد بودجه ای به مجلــس ارائه دهد 
که تورم زا نباشــد بنابراین این سؤال مطرح 
می شــود که منابع آن از کجا تأمین خواهد 
شد؟« ادامه می دهد: در سال های اخیر دولت 
با استقراض از بانک مرکزی سعی در جبران 
کسری بودجه داشــت که منجر به تشدید 
تورم و افزایش نقدینگی در کشور می شد و 
نتیجــه ای جز تورم 50 درصدی را به همراه 

نداشت.
فتحی بــا تاکید بر اینکه » فــروش اوراق 
یکــی از ابزارهای مــدرن اقتصادی در دنیا 
اســت« بیان می کند: به جز استقراض، راه 
پیش روی دولت انتشــار اوراق است. انتشار 
اوراق نیز بــه معنای فروش به بانک ها و یا 
صندوق های تثبیت است که نتیجه آن نیز، 
یا تورم می شود و یا تاثیر منفی روی بورس 
دارد که بالتبع منجر بــه نارضایتی عمومی 

می شود.
وی با اشــاره به اینکه »راهکار دیگر دولت 
از طریــق وضــع پایه های جدیــد مالیاتی 
همچون مالیات بر عایدی ســرمایه و نظم 
در وصول مالیات اســت« تصریح می کند: 
همچنیــن پیگیری معوقات مالیاتی بســیار 
حائز اهمیت است. معوقات مالیاتی نیز شامل 

افراد بدهکار عادی که زمانبر بودن پروســه 
دریافــت مالیات از آنها باید اصلاح شــود و 
همچنین دســته دیگر افرادی بی نشانی که 
با فعالیت های تجــاری کلان، فرار مالیاتی 

داشته و باید شناسایی شوند، می شود.
ناتوانی دولت در مجموعه ای از چالش ها 

ایــن تحلیلگر اقتصادی مطــرح می کند: به 
طور کلی کســری بودجه در سال های اخیر 
ناشــی از عدم تامین منابع پیش بینی شده 
بــرای جبران هزینه ها اســت. در این میان 
ناتوانی دولت شامل مجموعه ای از چالش ها 
در حوزه هــای صــادرات نفــت و میعانات 
گازی، فــروش کالاها و خدمــات، دریافت 
مالیات و فروش اوراق اســت که باعث عدم 
تحقق منابع بودجه می شــود. در این میان 
امکان پذیری این وضعیــت که بدون تورم 
پیش رود، امری بســیار ســخت و منوط به 
تحقق یکســری اقدامات از جمله گشایش 
روابط بین المللــی و ارزآوری خواهد بود. به 
طور نمونه باید محصولات تولیدشده را وارد 
بازارهای بین المللی کرد تا به ارزآوری منجر 
گردد و بار تورمی به مرور کاهش پیدا کند.

وی ادامــه می دهــد: همانطــور که رئیس 
سازمان برنامه و بودجه بیان کرد توسعه باید 
متوازن، متعادل و مبتنی بر آمایش سرزمین 
باشــد. مناطق مــرزی از اســتعداد تجاری 
بالایی برخوردار اســت که در جهت شکوفا 
شدن این اســتعدادها برنامه هفتم توسعه و 
بودجه سال 1401 بر مبنای آمایش سرزمین 

تدوین می شود.
عوامل تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی

فتحی با اشــاره به تاکیــدات رئیس جمهور 
در خصوص رشــد اقتصــادی 8درصدی در 
بودجه 1401 مطرح می کند: تسهیل فضای 
کســب وکار و اشــتغال زایی در کنار توسعه 
صادرات و ارتقای بهره وری از صنایع داخلی 
عوامل تحقق رشد اقتصادی 8درصد در سال 

1401 خواهند بود.
این کارشــناس اقتصاد کلان در پایان بندی 
صحبت های خــود تاکید می کنــد: تدوین 
بودجه به نحوی که بدون کسری باشد یک 
نقطه ایده آل اســت اما اگر واقع بینانه نگاه 
کنیم این اتفاق تنهــا روی کاغذ می افتد و 
تنها حالتــی که می تواند این قضیه را نقض 

کند، بحث متغیرهای بودجه اســت که باید 
قابل تحقق و قابل دسترســی باشد؛ در غیر 
این صورت مانند سابق بر این بودجه مجددا 

با کسری زیادی روبرو خواهد شد.
اداره کشور نسبت به سال های قبل گرانتر 

است
هر گاه هزینه هــای دولت از درآمدهای آن 
بیشتر باشــد، دولت با کسری بودجه مواجه 
اســت که این موضوع در دولت های ایران 
همواره مشهود بوده اما در سال های اخیر به 
دلی کاهش درآمدهای نفتی تشدید نیز شده 
اســت. در این میان بدون شــک اداره یک 
کشــور به دلیل تورم موجــودی که همواره 
در حال افزایش بوده، منجر به این مســئله 
می شود که کشور هر سال حداقل 25درصد 
گرانتر از ســال قبل اداره شود. بنابراین باید 
منطق بودجه ریزی اصلاح، تا از شدت تورم 
زایی بودجه کاسته شده و بودجه هم به نفع 

دولت و هم مردم اجرا شود.
در پایان نیز بد نیست اشاره ای داشته باشیم 
که تــلاش داریم در خصوص بودجه 1401 
با نمایندگان مجلس نیز گفتگو داشته باشیم 
و امیدواریم در روزهای آتی این مهم تحقق 

یافته و بررسی های ما نیز تکمیل گردد.

درایرانهمواره
40تا50درصدبودجه
ازدرآمدهاینفتی
تأمینمیشدهکهدر
دوسالاخیربهدلیل
تشدیدشدنتحریمها،
محققنشدهودولت
هموارهباکسریبودجه
مواجهبودهاست

بهطورکلیکسری
بودجهدرسالهایاخیرناشی
ازعدمتامینمنابعپیشبینی
شدهبرایجبرانهزینهها
است.دراینمیانناتوانی
دولتشاملمجموعهای
ازچالشهادرحوزههای
صادراتنفتومیعاناتگازی،
فروشکالاهاوخدمات،
دریافتمالیاتوفروشاوراق
استکهباعثعدمتحققمنابع
بودجهمیشود
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 علت افزایش کودک آزاری
 در جامعه ایران چیست؟ 

جعفر شاهرخی، جامعه شناس
کودکان هدیه های خداوند بشمار می روند. امانتی که از سوی او به والدین سپرده می شوند تا به 

بهترین وجه پرورش یافته و به کمالات انسانی برسند.
 کودکان با ملحق شدن به زندگی باعث سرخوشی، شادی، امیدبخشی و تداوم ازدواج به عنوان 
یــک امر تکاملی و منطبق بر قوانین آفرینش می شــوند. با این همــه امروزه یکی از بزرگترین 
چالش ها و مشکلات جوامع، ناشکری و ناسپاسی در برابر این موهبت بزرگ الهی است. چالشی 
به نام » کودک آزاری » و افزایش قابل توجه آن در جامعه که دل هر انسان با دیدن و شنیدن 

آن به درد می آید. 
 اگر حمایت ها و توجه های لازم خصوصاً در سال های اولیه زندگی از سوی خانواده انجام نپذیرد 

ادامه زندگی سالم کودک با مخاطره جدی مواجه خواهد بود. 
 ماده دوم قانون حمایت از کودکان و نوجوانان مصوب ســال 81،  در تعریف گونه ای از کودک 
آزاری صراحت دارد که »هر نوع اذیت و آزار کودکان و نوجوانان که باعث می شود به آن صدمه 
جســمانی، روانی و اخلاقی وارد شود و ســلامت جسم و روان آن ها را به مخاطره اندازد ممنوع 

است ». بدون شک عوامل متعددی در بروز کودک آزاری موثر می باشد. 
کارشناســان علل  بروز کودک آزاری را به چند دسته تقسیم کردند که در زیر به اختصار توضیح 
می دهیم: وضعیت کودک، اعم از ضعف و ناتوانی جسمی، مشکلات روانی، نامشروع بودن و ...

  وضعیت اجتماعی، مشــتمل بر فقر اقتصادی، مشــکلات فرهنگــی، ابهامات و فقدان قوانین 
حمایتــی از کــودکان،  معضلات محیط آموزشــی، نبود نظارت های لازم بــر مراکز نگهداری 

کودکان، ضعف باورهای دینی  و بی توجهی به ارزش ها و اخلاقیات و ...
عوامل ناشــی از وضعیــت والدین، از قبیل نبــود مهارت های لازم تربیتی، فشــارهای مالی و 
محرومیت های آموزشی، بهداشتی و تغذیه، اشتغال بیش از حد مادر، اعتیاد،  طلاق، بیماری های 

روانی و جسمی والدین و اختلافات خانوادگی و ... 
 البته به یاد داشته باشیم که همه نشانه های کودک آزاری به یک اندازه خود را نشان نمی دهند. 
نادیــده گرفتــن احتیاجات کودک و قــرار دادن آن ها در موقعیت هــای خطرناک و در معرض  
تعارضات و انحرافات، بی توجهی به وجود آنها در زندگی و ... قطعاً و حتماً می تواند آســیب های 

ماندگار و عمیقی بر کودکان ایجاد کند. 
نگاهی به آمار نشــان می دهد که غفلت ها و سوء استفاده ها از کودکان منحصر به خانواده های 
فقیــر و یا محل های خاص نیســت و متاســفانه این قبیل رفتارها در همه گــروه های نژادی، 
اقتصادی و فرهنگی بروز و ظهور دارد. اگر برای مقابله با این معضل و رشــد فزاینده و هشــدار 
دهنده آن چاره اندیشــی بایسته صورت نپذیرد، دیری نخواهد پایید که در آینده نزدیک با حضور 
جوانــان و نوجوانانی در جامعه مواجه باشــیم که در ارتباطات اجتماعی و مدیریت احساســات، 

ناتوان خواهد بود.
 جوانانی با احساس بی ارزش بودن و گریزان از خانه و خانواده و مستعد انجام بزه های اجتماعی 
و این اصلا اتفاق خوشایندی نیست. کودکان آزار دیده در همه جنبه های رشد جسمی، ذهنی ، 
روانی و اجتماعی با مشــکلات و نارسایی های فراوانی روبرو خواهند شد. بسیاری از کودکان که 
در کودکی قربانی آزار و بدرفتاری بوده اند، در بزرگســالی خود به آزار کودکان پرداخته اند و این 

بزرگترین زیان و ضرر کودک آزاری است. 
 برخی کارشناسان، مهمترین اقدام را در جهت درمان کودک آزاری، درمان والدین می دانند اما 
باید پذیرفت که درمان والدین به تنهایی کارســاز نبوده و توجه به مباحث درمانی کودک نیز از 
ضروریات است.  این درمان می بایست با همراهی جمعی کارشناسان واجد شرایط در حوزه های 
روانپزشکی اطفال، پزشکی قانونی، پزشک متخصص اطفال، مددکاری اجتماعی و روانشناس و 
...  به عنوان گروه درمان صورت پذیرد و در نهایت چاره اساســی آن، انجام پژوهش های لازم، 
تقویت زیرســاخت های آموزشی و اطلاع رسانی بهنگام به والدین،  فرهنگ سازی، آموزش های 

خودمراقبتی و مهارت های حل مسئله برای کودکان و نوجوانان می باشد.
بر همه متولیان و دست اندرکاران حوزه های اجتماعی و رسانه است که با تکرار مداوم خطرات 
این پدیده زشــت و ناپســند و یادآوری تبعات منفی و غیرقابل جبرانی که بی توجهی به آن بر 
جای خواهد گذاشت، از رشد فزاینده آن جلوگیری و موجبات آرامش روانی جامعه را فراهم آورند

یادداشت

ممنوعیت ورود دانشجویان واکسن نزده به 
کلاس  درس

مدیرکل دفتر برنامه ریزی وزارت علوم گفت: مصوبه ممنوعیت ورود دانشجویان واکسن نزده در 
کلاس های درس به دانشگاه ها ابلاغ شد.

باشــگاه خبرنگاران جوان نوشــت: محمدرضا آهنچیان، درباره ورود دانشجویان واکسن نزده به 
کلاس های درس اظهار کرد: پیرو ابلاغ ستاد ملی مقابله با کرونا دانشگاه ها موظف به برگزاری 
آموزش های حضوری از نیمه آبان شدند. وزارت علوم، تحقیقات و فناوری از دانشگاه ها در مرجع 
بالاتر استانی خود یعنی شــورای آموزش دانشگاه ها در هر استان درخواست کرد تا در ارتباط با 
اینکه کدام زیرنظام ها و دانشــگاه ها باید آموزش های حضوری خود را آغاز کنند رسیدگی کرده 

و مصوبات خود را در قالب وزنه عملیاتی آموزش های حضوری به وزارت علوم ارسال کنند.
آهنچیان تصریح کرد: دانشگاه ها موظف به کنترل واکسیناسیون جامعه دانشگاهی شامل اعضای 

هیئت علمی، کارشناسان و دانشجویان در زمان ورود به کلاس های درس هستند.
مدیــرکل دفتر برنامه ریزی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری ادامه داد: دانشــجویان موظف به 
انجام واکسیناســیون هستند و اگر بخواهند در دانشگاه ها حضور فیزیکی داشته باشند بدون ارائه 
سند مبنی بر واکسینه شــدن امکان حضور دانشجویان در کلاس های درس نخواهد بود و این 

مصوبه به دانشگاه ها هم ابلاغ شده است.

اجرای آزمایشی طرح نظام ارجاع پزشک 
خانواده در خراسان رضوی از خواف آغاز 

می شود
رئیس اداره بیمه ســلامت خواف گفت: اجرای نظام ارجاع پزشک خانواده در صندوق بیمه سلامت 
همگانی رایگان، از ابتدای آذرماه ســال جاری در ســطح خراســان رضوی به صورت آزمایشی از 

شهرستان خواف آغاز می شود.
ایسنا نوشت: محبوبه جباری جاری در این رابطه اظهار کرد: هدف از اجرای این طرح، خرید خدمات 
سلامت از طریق نظام سطح بندی خدمات و نیز الزام به رعایت نظام ارجاع در صندوق بیمه سلامت 

همگانی و ایجاد دسترسی عادلانه به خدمات بهداشتی درمانی است.
وی ادامه داد: بیمه شدگان صندوق سلامت همگانی آن دسته از بیمه شدگانی هستند که به صورت 
رایگان تحت پوشش سازمان بیمه سلامت قرار گرفته اند و برای دریافت خدمات درمانی صرفا مجاز 
به مراجعه به مراکز دولتی دانشــگاهی هستند. این بیمه شــدگان از ابتدای آذر ماه و با اجرای طرح 
پزشــک خانواده و نظام ارجاع در صندوق بیمه ســلامت همگانی می توانند برای دریافت خدمات 

تخصصی به پزشک خانواده خود مراجعه نمایند.
وی اضافه کرد: پزشک خانواده نیز با تشکیل پرونده سلامت برای این بیمه شدگان در صورت نیاز 

آن ها را برای دریافت خدمات سطح 2 به متخصص مربوطه ارجاع می دهد.
جباری افزود: پزشــکان واجد شرایط در این طرح شامل پنج پزشک عمومی و 2 پزشک متخصص 
اطفال است و بیمه شدگان این صندوق می توانند از طریق کد دستوری #1۶۶۶* از پزشک  خانواده 

خود مطلع شوند.
وی اجرای مفید و موثر این طرح در شهرســتان  خواف را نشــان از تلاش و توانایی همکاران بیمه 
سلامت در شهرستان خواف دانست و ادامه داد: اجرای نظام ارجاع در صندوق بیمه سلامت همگانی 
هزینه های درمانی بیمه شدگان و سازمان را کاهش می دهد و سبب عملکرد بهتر فرایندهای درمانی 

بیمه شدگان خواهد شد.
وی ابراز امیدواری کرد با همکاری مسئولان و نهادهای ذی ربط در اجرای این طرح، بیمه شدگان 

سازمان خدمات مطلوب تری دریافت کنند.

یادداشت

تعطیلی معادن شن و ماسه استان تهران در پی آلودگی هوا

افزایش انواع خشونت خانگي در خراسان رضوي

معاون سازمان صمت: این واحدها تاثیری در 
آلودگی هوا ندارند.

ایسنا نوشت: در پی شــرایط نامساعد جوی 
و براســاس مصوبه چهارمین کارگروه مواقع 
اضطرار آلودگی هوای استان تهران، مقرر شد 
فعالیت کلیه واحدهای تولید آســفالت، شن و 
ماسه و بتن آماده تا زمان رفع شرایط اضطرار 

متوقف شود.
 در اســتان تهران 280 معدن وجود دارد که 
اهم محصولات آن شــن و ماســه و سنگ 
لاشه است و نیازهای عمرانی و ساخت وساز 

درسطح استان را تامین می کند. ضمن اینکه 
بالغ بر 10  هزار نفر به صورت مستقیم وغیر 

مستقیم دراین معادن، اشتغال به کار دارند.
طبق اعلام ســازمان صنعت، معدن وتجارت 
اســتان تهــران چهارمین کارگــروه مواقع 
اضطرار آلودگــی هوای اســتان تهران روز 
شنبه در محل اســتانداری تهران و با حضور 
اعضاء به ریاســت معاون عمرانی اســتاندار 
برگزار شده اســت که براساس آن به سبب 
آلودگی هوای تهران، تصمیم گرفته شــد که 
فعالیت واحدهای تولیدی معدنی تهران شامل 

واحدهای شن و ماسه، آســفالت، بتن آماده 
تعطیل خواهند بود.

در ایــن رابطــه، علی عبدی- معــاون امور 
معــادن و صنایــع معدنی ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان تهران، ضمن تاکید 
براینکه بارها اعلام شده است که فعالیت این 
معادن تاثیــر چندانی در افزایش آلایندگی ها 
و آلودگــی هوا ندارد، اظهار کرد: واحد ایمنی 
بهداشت سازمان در این جلسه حضور داشته 
است و گویا امروز و فردا )یکشنبه و دوشنبه( 
تعطیل شده اســت. حدود 100 واحد شن و 

ماسه و حدود 200 واحد تولید بتن در تهران 
فعال هستند که فعلا تعطیل شده اند.

وی افزود: در حقیقت ما معتقد هســتیم که 
فعالیت معــادن مذکور تاثیــری در افزایش 
آلودگی هوا ندارند. بطور مثال واحدهای تولید 
بتن که سیمان و آب ترکیب و تولید صورت 
می گیرد، چه آلودگی خواهد داشت که منجر 
به تعطیلی شــود. عمده آلودگی هوای تهران 
ناشی از خودروها و  برخی صنایع است. بارها 
هــم اعلام کرده ایم که معــادن تهران تاثیر 
چندانی در ایجاد آلودگی هوای استان ندارند.

معاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان 
صمت اســتان تهران، ضمن اشاره به اینکه 
طی چند ســال اخیر، این واحدها پنجشنبه ها 
و جمعه ها نیز تعطیل هستند و ساعت کاری 
آن ها کاهش یافته اســت، گفت: این وحدها 
دارای مشکلات بســیاری بودند و به لحاظ 
فعالیت وضعیت چندان مناســبی نداشتند که 
حال قرار باشــد تعطیل هم شوند. بطور مثال 
در برخی مواقع که میزان موجودی ســیمان 
کم بوده اســت، بیش از دو الی ســه ساعت 

امکان فعالیت نداشته اند.

مســؤول اورژانس اجتماعي خراسان رضوي 
گفت: بیــش از 3500 مورد کودک آزاري در 
شــش ماه اول امســال از طرق مختلف به 
اورژانس اجتماعي خراســان رضوي گزارش 

شده است.
به گزارش»صبح امروز« نســیم بوستانی با 
بیان اینکه »این میزان گزارش کودک آزاري 
نسبت به مدت مشابه سال پیش، 20 درصد 
افزایش داشــته اســت« اظهار کرد: در این 
مدت همسرآزاري نیز با افزایش 17 درصدي 
نســبت به نیمه اول سال گذشته، روبرو بوده 

است.
بالاترین آمار خشونت هایی خانگی؛ 

کودک آزاری و همسرآزاری
وي همچنین ســالمندآزاري با رشد 8 دهم 
درصــدي، والــدآزاري با افزایــش ۶ دهم 
درصــدي و معلــول آزاري بــا فزایندگي 7 
دهم درصدي را ســه نــوع از گزارش هاي 
خشونت خانگي عنوان کرد و گفت: بیشترین 
افزایش در بین خشونت هاي خانگي، پس از 
کودک آزاري، مربوط به همسرآزاري مي باشد 
که با افزایش 10 درصدي نســبت به ســال 

قبل مواجه بوده است.
بوستاني با بیان اینکه »ما همه  انواع خشونت 
را محکــوم و عوامل این خشــونت ها را با 
گزارش هــاي مددکاري متقن، به دســتگاه 
قضایي معرفي مي کنیم، اما واقعیت این است 
که بایــد کارهاي فرهنگــي و آموزش هاي 
گســترده تري در این زمینه صــورت گیرد 
تــا برخورد خشــونت آمیز از خانواده ها رخت 
بربندد« تشریح کرد: همیشه تأکید کرده ایم 

و باز هم مي گوییم آمار خشــونت خانگي که 
ما در دست داریم فقط گزارش هایي است که 
به اورژانس اجتماعي داده مي شود و ما هیچ 
اطلاعي از میزان واقعي این نوع خشــونت 
نداریم مگر اینکه تحقیقات میداني توســط 
نهادهاي مسئول تهیه و در اختیار بهزیستي 

قرار گیرد.
به گفته وي، خوشبختانه، گزارش هاي مردم 

به اورژانس اجتماعي در رابطه با خشــونت، 
نسبت به گذشــته افزایش یافته که نشان از 
اعتماد بیشــتر مردم به سازمان بهزیستي و 

اورژانس اجتماعي دارد.
وي در خصوص گزارش هاي همســرآزاري 
بــه اورژانس اجتماعي گفت: همســرآزاري 
جســمي، رواني، غفلت و مســامحه و آزار 
جنسي، به ترتیب داراي بیشترین گزارش ها 

به اورژانس اجتماعي مي باشند.
بیشــتر کودک آزاري هایي که بــه اورژانس 
اجتماعي گزارش مي شــود به صورت ضرب 
و جرح یا محبوس کــردن و محروم کردن 
کودکان است که علاوه بر مباحث تخصصي 
و عــوارض طولاني مدت بر کودکان از نظر 

قانوني نیز جرم محسوب مي شود.
وي خاطرنشــان کــرد: کشــور مــا عضو 

کنوانســیون جهاني حقوق کودک اســت و 
مجلس شــوراي اســلامي نیز قوانین بسیار 
خوبي براي حفظ حقوق کــودکان تصویب 
گزارش هاي  بــودن  بیشــتر  اســت.  کرده 
خشــونت فیزیکي در میان انواع خشونت ها، 
نشــان دهنده ي میزان خشــم و عصبانیت و 
عدم مهارت کنترل خشم در بین افراد است 
که بررسي دلایل آن و نحوه کاهش و کنترل 
آن در جامعه، بر عهده ي سازمان هاي ذیربط 
از جمله آموزش و پرورش و دانشــگاه علوم 

پزشکي مي باشد.
بوستاني گفت: سالمندآزاري، معلول آزاري و 
والدآزاري نیز متأســفانه در جامعه وجود دارد 
که حتي موارد کم آن نیز نگران کننده است؛ 
زیرا نشان دهنده ي بالا رفتن میزان خشونت 

بین خانواده ها است.
اعتیاد؛ عامل مهمی در بالا بودن 

خشونت هایی خانگی
وي اعتیــاد را عامــل مهمــي در بالا بودن 
میزان خشــونت هاي خانگــي عنوان کرد و 
اورژانس  کارشناســان  بررســي هاي  گفت: 
اجتماعي، بیشــتر این آسیب ها را به پدیده ي 
اعتیــاد مرتبط مي کند که ایــن نیز الگویي 
براي برنامه ریزان اســتان است که در مورد 
کنترل و کاهش اعتیاد، اقدامات و برنامه هاي 

جدي تري پیش بگیرند.
مســؤول اورژانس اجتماعي خراسان رضوي 
گفت: به نظر مي رســد اعتیاد، بیماري هاي 
روحي و روانــي، بهانه گیري هاي بي مورد با 
تمرکز بر مسائل اقتصادي، عمده ترین عوامل 
بالا رفتن میزان خشونت هاي خانگي هستند.

درگفتوگوباوکیلپایهیکدادگسترمطرحشد؛

زنانبرایدریافتمهریهدچارمشکلهستند
ملیناعبدالرضایی

با گذشت هر سال آمار طلاق نه تنها کاهش 
نمی یابــد بلکه رو به افزایش اســت. البته 
مدتی است که بخشــنامه ای از سوی قوه 
قضاییه ارائه شده اســت که مردان بدهکار 
مهریه به زندان نمی روند و حکم جلب برای 
آن ها صادر نمی شود. این بخشنامه پس از 
آن صادر شــد که برخی از مراجع تقلید با 
انتقاد از رویه زندان کردن مردهای بدهکار 
مهریه، از رئیس قوه قضاییه خواسته بودند 
در این روند تجدیدنظر کند. این بخشــنامه 
در کنار موافقت ها، مخالفت هایی از ســوی 

فعالان حقوق زنان نیز داشته است.
اما سوال اینجاســت که با وجود بخشنامه 
جدید زنان قادر به دریافت مهریه هســتند 
یا خیر؟ و شــرایط برای زنی که قصد دارد 
از همسر معتاد خود جدا شود چطور است؟ 

در پاسخ به این سوالات با شاهین غفاریان 
وکیــل پایه یک دادگســتری گفت وگویی 

کردیم که در ادامه به آن می پردازیم: 
شاهین غفاریان وکیل پایه یک دادگستری 
با بیان اینکه »خانم ها مهریه را اهرم فشار 
می داننــد«  توضیح می دهــد: تقریبا تمام 
موکلین خانم بــرای پرونــده خانواده که 
به بنده مراجعه کردند، درخواســت مهریه 

داشــتند؛ به دلیل اینکه خانم هایی که قصد 
جدا شــدن از همســر خود را دارند مهریه 
را اهرم فشــار برای مرد قرار می دهند که 
بتواننــد یا مرد را به زندگی برگرداندند  و یا 

مرد مجبور به طلاق زن شود. 
وی ادامــه می دهد: دادگاه هــا موکلف به 
صــدور رای در خصوص مهریه هســتند. 
برای مهریه رای مدنظر صادر می شود، اما 
در مرحله اجرا حکم، خانم ها در این مرحله 
با مشکل مواجه می شوند. دادگاه ها  تا 110 
ســکه را برای مهریه حکم صادر می کنند، 
اما از 110 ســکه بیشــتر باید مال معرفی 
شــود. این وکیل دادگســتری خاطرنشان 
می کند: اگر زوج اموالی نداشته باشــد حکم 
جلب صادر نمی شــود. بعــد از صدور حکم 
مهریه پرونده به اجرا احکام منتقل می شود، 
درحال حاضر اگر زوج اموالی نداشته باشــد 
طبق بخشــنامه جدید حکــم جلبی برا او 

صادر نمی شود. 
وی با اشــاره به اینکه »مرد می تواند تحت 
برخی شــرایط اعصــار دهــد و مهریه را  
قســطی بپردازد« تصریح می کند: یا طبق 
بخشــنامه جدید حکم جلب برای او صادر 
نشــود. البته این ها در شعب مختلف دارای 

روندهای مختلف است. 

غفاریان با بیان اینکه »برخی شــعب برای 
مهریــه  ای که قســطی اســت و پرداخت 
نشده  اســت« بیان می کند:  البته از سوی 
همکاران به گوش بنده رســیده که برخی 
شــعب برای مهریه ای که قســطی شده و 
اقســاط آن پرداخته نمی شــود حکم جلب 
ارائه شده است. البته بیشتر شعب این چنین 
رویکــردی را ندارند و حکــم جلب صادر 

نمی کنند. وی معتقد اســت، همانطور که 
مهریه از جمله حقوق زن است بحث طلاق 
هم از جمله حقوق مرد بوده و میتوان گفت 
تنها اهرم فشــاری که مرد در بحث ازدواج 
دارد، حــق طلاق اســت. گاهی مردی که 
مهریه همسر را بپردازد از او جدا نمی شود. 
طبیعی است مردی که مهریه زن را بپردازد 
و بعــد قصد طلاق او را نداشته باشــد البته 
نمیتوان این را قانون شــکنی درنظر گرفت؛ 
زیرا این حقی است که از فقه ما گرفته  شده 
و مرد این حق را دارد که اگر تمایل داشت 

زن را طلاق دهد اگر نه، طلاق نمی دهد.
شــاهین غفاریان می گوید: اگر مرد شرایط 
زندگی مشترک را نداشته باشد و مواردی که 
در عقدنامه قید شــده رعایت نکند و به زن 
عصر و حرج تعلق گیرد می تواند درخواست 

طلاق دهد.
 قانونگذار قصد دارد دایره طلاق را 

کاهش دهد
وی با اشــاره به اینکه که قانون گذار قصد 
دارد دایــره طــلاق را کاهش دهــد ادامه 
می دهد: جزو بندهای قید شده در عقدنامه 
اســت از آنجایی که قانونگــذار دنبال این 
اســت که دایره طلاق را در کشور محدود 
کند و طــلاق کمتر اتفــاق بیافتد معمولا 

رویکرد مراجع قضایی به این ســمت است 
که اگر شــخص اعتیاد داشــته  باشد و این 
اعتیــاد را ترک نکند و الــزام آن به ترک 
اعتیاد به نتیجه نرسد، در این مرحله دادگاه 
رای طــلاق را صادر می کند، اما اولین قدم 
این اســت که مرد را ملزم به ترک اعتیاد 
کنند. وی خاطرنشــان می کنــد: اگر فرد 
قصد ترک اعتیاد کنــد، اما آن را به انجام 
نرساند زن با داشــتن مدارک اثبات اعتیاد 
مرد می تواند طلاق بگیرد. اگر نتواند اثبات 
کنــد و یا مرد در طی ۶ مــاه نتواند نفقه را 
بپردازد و الزام مرد به پرداخت ممکن نباشد 

زن می تواند طلاق بگیرد.
براســاس آمار طلاق امسال نسبت به سال 
گذشــته 3.۹ درصد افزایش داشــته است. 
درواقع به تدریج ستون خانه های مشترک 
رو به سســتی است. از سوی دیگر افزایش 
آمار طــلاق ویترین جامعه را خدشــه دار 
می کند. این آمار آن چنان زیاد اســت که به 
گفته مدیرکل ثبت اسناد و املاک خراسان 
رضوی، میزان طلاق 3.۹ درصد نسبت به 
سال قبل رشــد کرده است، اما تا به امروز 
عملی از سوی مســئولان ذی ربط انجام 
نشده تا این درصد از طلاق را جامعه ایران 

کاهش دهد.

دادگاههاموکلفبه
صدوررایدرخصوص
مهریههستند.برای
مهریهرایمدنظرصادر
میشود،امادرمرحله
اجراحکم،خانمهادر
اینمرحلهبامشکل
مواجهمیشوند



5
دوشنبه اول آذر  1400/   سال سوم  /   شماره 1076

Vol.3.No.1076 / November.22.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.comنر

وه
نگ
ره

ف

1۲ هزار نفر در طرح آموزش هنر مناطق محروم 
نام نویسی کردند

تاکنون بیش از 12 هزار نفر در دوره های آموزش رایگان هنر ثبت نام کرده اند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از هنرآنلاین، علی اکبر صفی پور دفتر آموزش و برنامه ریزی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد: در راستای ضرورت تحقق عدالت آموزشی برای برخورداری 
فرزنــدان ایران اســلامی از امکان برابر در آموزش های فرهنگی و هنــری، ثبت نام در طرح آموزش 

همگانی هنر در 11 استان محروم و مرزی آغاز شده است.
صفی پور گفت: این طرح با رویکرد و شــعار تحول و عدالت محوری در دولت ســیزدهم و صیانت از 
هنر های ملی، بومی و محلی در حوزه فرهنگ و هنر، در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته و مرزی 
طراحی شده است که در نخستین گام آموزش رشته های مختلف هنری به صورت رایگان و با هدف 

کمک به رونق کسب و کار های هنری و کشف استعداد های هنری در این مناطق اجرا می شود.
وی افزود: طرح آموزش هنر در دو بخش شــامل برگزاری کارگاه های آموزشــی در 51 رشته هنری 
منتخب در دوره کوتاه مدت و اقدامات تأسیسی در خصوص کمک به توسعه و راه اندازی آموزشگاه های 
آزاد هنری، هنرستان های هنر های زیبا و مراکز مهارت آموزی در شاخه فرهنگ و هنردر مناطق محروم 

و مرزی با بازه دراز مدت انجام می شود.
صفی پور در ادامه گفت: تاکنون بیش از 12 هزار نفر شــامل، استان ایلام 228 نفر، آذربایجان غربی 
348نفر، بوشــهر 820نفر، جنوب کرمان 1۶44نفر، خراســان جنوبی547نفر، خراسان شمالی 85نفر، 
خوزســتان 5030نفر، سیستان و بلوچستان ۶80نفر، کهکیلویه و بویراحمد 522نفر، لرستان ۹3۹نفر و 

هرمزگان 11۶8نفر ثبت نام کرده اند.
این طرح در حوزه آموزش مهارت های هنری با همکاری ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها، 
ستاد عالی کانون فرهنگی هنری مساجد، انجمن سینمای جوانان ایران، ادارات کل معاونت امور هنری 
و سایر نهاد های دولتی و مردمی اجرا می شود و علاقه مندان در این مناطق تا 15 آذر ماه فرصت دارند با 
ورود به سامانه amoozesh. azmoonehonar.ir نسبت به ثبت نام در یکی از رشته های پیشنهادی 

اقدام کنند.
دوره های آموزش هنر از دی ماه آغازمی شود و پس از پایان به شرکت کنندگان گواهی شرکت در دوره 

اعطا خواهد شد.

شورای صنفی خواستار بازگرداندن ظرفیت 
سینماها به روال سابق شد

شورای صنفی اکران در جلسه روز گذشته خود خواستار رایزنی با نهادهای مربوطه برای بازگشتن ظرفیت 
سینماها به روال سابق شد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، جلسه شورای صنفی نمایش روز گذشته برگزار شد.
در این جلسه از سعید سهیلی کارگردان »گشت ارشاد 3« به دلیل اکران این فیلم و بازگشت رونق به 
سینماها تقدیر شد.در این جلسه خواسته شد تا ظرفیت سینماها به روال سابق بازگردد و در این باره با 

نهادهای ذی ربط رایزنی شود.
همچنین ضمن تاکید بر حفظ حقوق فیلم های جدید توصیه شد که در تخصیص سانس ها به فیلم های 

جدید اولویت بندی ها رعایت و تقدم و تأخر لحاظ شود.
از دیگر مصوبات این جلســه این بود که با توجه به توافق پیشــین بین اتحادیه تهیه کنندگان، کانون 
پخش کنندگان و کارگردانان با انجمن ســینماداران مبنی بر تسویه، هر چهار هفته یک بار، این اتفاق 

رخ دهد.

۴ فیلم کوتاه ایرانی به ایتالیا می روند
بیســت و دومین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه »Corti da Sogni« در کشور ایتالیا، 4 فیلم ایرانی را 

در برنامه نمایش خود قرار داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل ایســنا، فیلم کوتاه »ســایکو« به نویسندگی و کارگردانی 
مصطفی داوطلب در هفتمین حضور جهانی خود، »تخت آبی« به کارگردانی علیرضا کاظمی پور، »بخش 
C« به کارگردانی مهرشاد خرمندی و »رویا« از مجید صبری، فیلم های کوتاهی ایرانی هستند که در این 

رویداد سینمایی ویژه فیلم کوتاه در کشور ایتالیا به نمایش گذاشته می شوند.
 جشنواره » »Corti da Sogni«« به یاد منتقد معروف ایتالیایی »آنتونیو ریچی« راه اندازی و بیست و 
دومین دوره آن با همکاری شهرداری راونا و اداره فرهنگ این شهر سازماندهی شده است که طی سه 

روز از اول تا سوم آذرماه 1400 ) 22 تا 24 نوامبر 2021( برگزار خواهد شد.
در این دوره از این رویداد ســینمایی، فیلم ها در سه بخش »فیلم های کوتاه بین الملل«، »انیمیشن« و 

»فیلم های کوتاه ساخت کشور ایتالیا« به نمایش گذاشته می شوند.

نگرانی از نصب مجسمه »ویرجینیا وولف«
طرح نصب مجســمه »ویرجینیا وولف« نویسنده نامدار انگلیسی در کنار رودخانه تیمز به دلیل نحوه 
مرگ او موجب بروز نگرانی هایی شده است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از گاردین، این 
مجســمه یادبود که توسط »لوری دینزگرمل« طراحی شده قرار است بر روی یک نیمکت در منطقه 
ریچموند ریورساید در جنوب غربی لندن و مشرف به رودخانه تیمز نصب شود، منطقه ای که این نویسنده 
مشهور انگلیســی برای حدود یک دهه از سال 1۹14 در آن زندگی می کرد. »ویرجینیا وولف« در ماه 
مارس 1۹41 و در حالی که 5۹ ســال سن داشت با غرق کردن خود در رود اوز در شرق ساسکس، به 
زندگی اش پایان داد. کمیته محیط زیســت، پایداری، فرهنگ و ورزش شورای ریچموند با طرح نصب 
این مجســمه موافقت کرده اما یکی از گروه های محلی حفاظت اعلام کرده با توجه به ماهیت مرگ 
»ویرجینیا وولف«، قرار دادن مجسمه او در کنار رودخانه تیمز جالب نیست و به نوعی یادآورد خودکشی 
این نویسنده است. این گروه سه مکان جایگزین در ریچموند را که ویرجینیا وولف تا سال 1۹24 در آن 
زندگی می کرده، پیشنهاد داده است.»وولف« یکی از اعضای گروه تأثیرگذار و روشنفکری بلومزبری بود 
و به عنوان یکی از مهم ترین نویسندگان قرن بیستم شناخته می شود که پیشگام رویکردی غیرخطی در 
روایت بود. او و همسرش »لئونارد وولف« در سال 1۹17 انتشارات هوکارث را تاسیس کردند. »ویرجینیا 

وولف« در طول زندگی خود با بیماری روانی دست و پنجه نرم می کرد.
»بری می« رئیس انجمن منطقه ریچموند لندن نیز قراردادن مجســمه »ویرجینیا وولف« را در کنار 

رودخانه تیمز و در حالی که به آب خیره شده با توجه به نحوه مرگش، بی فکرانه توصیف کرده است. 
هم اکنون تنها اثر یادبود »ویرجینیا وولف« در ریچموند یک پلاک آبی است که در خانه هوگارث نصب 

شده، جایی که این نویسنده به همراه همسرش انتشارات خود را تاسیس کردند.

پاپ خندان ستاره حراجی فیلیپس شد
تابلو نقاشی »پاپ و جغدها« اثر »فرانسیس بیکن« نقاش  نامی اکسپرسیونیست ستاره جدیدترین حراجی 

»فیلیپس« شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، پس از کریستیز و ساتبیز حراجی این فصل فیلیپس 
با حضور آثار هنری نقاشان نامی برگزار شد و این بار تابلو نقاشی »پاپ و جغدها« اثر »فرانسیس بیکن« 

نقاش مشهور بریتانیایی عنوان گرانترین اثر حراجی را به خود اختصاص داد.
در این حراجی در مجموع 43 اثر از 4۶ اثر هنری ارائه شده به فروش رسید و ارزش کلی آثار فروخته شده 

به 13۹ میلیون دلار رسید تا رکوردی در فروش تاریخ این حراجی به ثبت برسد.
تابلو نقاشی »فرانسیس بیکن « که در سال 1۹58 خلق شده است به قیمت 33 میلیون دلار فروخته شد. 
کارشناسان ارزش تقریبی 30 الی 40 میلیون دلار برآورد کرده بودند. این تابلو نقاشی برای نخستین بار 

در 35 سال اخیر در یک حراجی به مزایده گذاشته می شود.
»بیکن« این اثر را در دوران اقامت 14 ماهه ای که در مراکش داشت خلق کرد. این یکی از نقاشی های 

است که »بیکن« با الهام از »پرتره پاپ اینوسنت دهم« اثر »دیه گو ولاسکس« خلق کرده است.
یک تابلو رنگ روغن بدون عنوان از »جوآن میچل«  نقاش مشهور جنبش اکسپرسیونیسم انتزاعی نیز در 

همین حراجی به قیمت 11.8 میلیون دلار یعنی دو برابر قیمت تخمینی آن فروخته شد.

خبر

کشف مهری هزارساله در ترکیه
باستان شناسان در ترکیه از کشف یک مُهر تاریخی متعلق به 
یک شــاهزاده »هیتی«  خبر دادند.به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از  خبرگزاری آناتولی،  کاوش باستان شناسان 
در اســتان »حاتــای«  واقع در ترکیه که بــا حمایت وزارت 
فرهنگ و گردشــگری این کشور از شش ماه پیش تاکنون 

انجام شــده است به کشــف یک مُهر تاریخی 3,250 ساله 
متعلق به یک شــاهزاده »هیتــی« و یک کتیبه خط میخی 
3,400 ســاله منجر شــد.»مراد آکار« سرپرست این پروژه 
باستان شناسی در گفت وگو با خبرگزاری آناتولی این اکتشاف 
را بســیار مهیج توصیف کرد.کتیبه تاریخی کشف شده شامل 

متون خط میخی اکَِدیان است. به گفته آکار،  این کتیبه حدود 
3400 سال قدمت دارد و کشف آن در کنار یک مُهر تاریخی 
استوانه ای شکل می تواند اطلاعات بیشتری درباره نحوه اداره 
و حکومــت داری این منطقه ارائه دهد.»آکار« معتقد اســت 
کشــف این مُهر از این جهت که می توانــد جزئیاتی درباره 

دوران حکومــت هیتی در منطقه ارائه دهد از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت. بر روی این مُهر نام یک شــاهزاده هیتی 
که نامش پیش تر در متون تاریخی ذکر نشده،  حکاکی شده 
اســت. قرار است با اتمام تحقیقات درباره این مُهر اطلاعات 

بیشتری درباره هویت شاهزاده منتشر شود.

درمیزگردبررسیمشکلاتوچالشهایتئاترمطرحشد؛

تئاترمشهدبزرگترندارد!
مرجانهحسینزاده

اواسط آبان در حالی که سرمای خشکِ پاییز 
در تمامِ شــهر لانه کرده، بعــد از کار برای 
تماشــای »کمــدی مترانپاژ« بــه پردیس 
اردیبهشــت مــی روم و موقع برگشــتِ در 
حالیکه یک ســاعت در ســالن نمایش یک 
نفس خندیده ام، از ســالن بیــرون می آیم. 
تئاتری که گویی بعد از یک ســال و نیم از 
شروعِ شیوعِ کرونا، روح تازه ای در سالن های 
نمایش دمیده و خلوت و خاموشی و کرختی 
را از تــنِ صحنــه بیــرون آورده، یکــی از 
مخاطبین نمایش کــه جلوی درب خروجیِ 
سالن با اوهم صحبت می شوم اعتراف می کند 
که برای چندمین بار اســت که به تماشای 
این اثر آمده بنابراین همان شــب ازعوامل 
این نمایش قول یک مصاحبه ی مبســوط و 
مفصل را راجع به چالش ها و مشکلات تئاتر 
در دورانِ کرونا و پساکرونا می گیرم و به دفتر 

تحریریه دعوت شان می کنم.
سرمایه گذاری در تئاتر یک »های ریسک« 

است
مهــدی بنــدار تهیــه کننــده مترانپــاژ، 
ســرمایه گذاری در این نمایش را با توجه به 
شــیوع کرونا یک »های ریسک« می داند و 
می افزاید: به واســطه ی کارهایی که قبلا از 
کارگردان و بازیگرانِ این نمایش دیده بودم، 
با عوامل این اثرِنمایشــی آشنا بودم و وقتی 
این پیشنهاد به من شد، آن را قبول کردم. ما 
در ابتدا برآورد هزینه ای برای نمایش داشتیم 
که پس ازگذشت مدتی، تورم هزینه های مارا 
ســه برابر کرد اما با وجود عدم داشتنِ حتی 
یک رســانه ی محیطی برای تبلیغات، همه 
پای کار ایســتادیم و استقبال مردم خستگی 

را تنِ مان بیرون کرد. 
او رسالتِ تئاتر کمدی را شاد کردنِ مردم در 
این شرایط بحرانی می داند و ادامه می دهد: 
شــب اول اجرا به کیوان صباغ گفتم سود و 
ضرر این نمایش بــرای ام اهمیت ندارد، به 
فکر بســتنِ نمایش بعدی باشیم. زیرا مردم 
این روزها به آثاری با این ســبک که بدونی 
لودگــی لبخند به لبِ آن ها بنشــاند احتیاج 

دارند.
ســعید صادقی که از ایــن تجربه ی کمدی 
احســاس رضایت دارد، می گوید: این نقش 
انرژی زیادی از مــن می گیرد چراکه هفتاد 
دقیقه پشــت سر هم روی صحنه ام اماوقتی 
نمایش تمام می شود حال ام خوب است زیرا 
ما به هرقیمتِ قصد شادکردنِ مردم را نداریم 
بلکه کمدی مترانپاژ نمایشی فاخر است که 
کارگردانِ آن، مخاطبِ خودش را می شناسد.

بود و نبود اداره ی ارشاد هیچ فرقی 
نمی کند

وقتی از خاموشــی مطلقِ اداره ی ارشــاد و 
نبود متولی فرهنگی در شهر سوال می پرسم 
سعید صادقی با اطمینان می گوید: بود و نبود 
آن ها توفیری به به حالِ ما ندارد. 20 شــب 
از اجرای ما گذشــته اما هیچکس سری به 
ما نزده اســت. در ایام کرونا هم کسی حالِ 
هنرمندانی که منبع درآمدشان تنها تئاتر بود 

را نپرسید.
این بازیگر صاحب نام بــا بیان اینکه کارش 
تنها سینما و تئاتر است و به حرفه ی دیگری 
مشغول نیســت، می گوید: ایام کرونا دورانِ 
ســخت و نفس گیری بود وهست، از بحث 
معیشت هم اگر بگذریم نبودِ تئاتر در این ایام 
خودِ من را با مسائل روحی و روانی متنوعی 
مواجــه کرد اما با آمــدنِ دوباره ی »کمدی 
مترانپاژ« انگار خونِ جدیدی هم در رگ های 

تئاتر شهر وهم خودم جریان گرفت.
رضا عرفانی، بازیگر و کارگردانِ نام آشــنای 
تئاتر مشهد در همین خصوص می گوید: بار 
تئاتر روی دوش ارشــاد نیست، اگر امروز در 
مورد این صحبت می کنیم که تئاترمشــهد 
پس از تهران دومین تئاتر در کشــور است، 
درباره ی فعالیت های ارشاد و انجمن هنرهای 
نمایشی هم صحبت نمی کنیم بلکه در مورد 
آدم هایی حرف می زنیم که از همه چیزشــان 

برای تئاتر گذشته اند.
بازیگر نقش باریس در این تئاتر کمدی ادامه 
می دهد: انجمن نمایش در سطح کلان هم 
دچار یک بیماری جدی است و هرکسی که 
می خواهد به صندلی مدیریتی این نهاد تکیه 

کند باید متوجهِ این بیماری باشد، اما دوستان 
با انکار شروع می کنند و این بد است. اتفاق 
مهم این اســت که هنرمنــدانِ حرفه ای به 
صورت مستقل و خصوصی کارشان را انجام 
می دهــد، خانه و ماشین  شــان را برای اجرا 
می فروشــند، پول قــرض می گیرند. در این 
پروســه ارشــاد و انجمن نمایش چه نقشی 
دارنــد و کجا هســتند؟ قســمت تلخ ماجرا 
اینجاست که درســت وقتی همین گروه ها 
در جشــنواره ای حائز رتبه می شــوند، ارشاد 
و انجمــن نمایش یک مرتبــه برای عکس 
گرفتن با آنها سر و کله ی شان پیدا می شود و 
وقتی هم که با این مســئولین حرف می زنی 
جواب می شنوی:»در دوره ی مدیریت من 8 
نمایش به فجر رفته اســت!« در حالیکه آنها 
هیچ تاثیر و نقشــی در آن 8 نمایش نداشته 

اند !!
انجمن هنرهای نمایشی استان تبدیل به 

دستگاهی نیمه دولتی شده است
رضا عرفانی مســئله ی بازبینی و شــورای 
نظــارت را با حضــورِ حمیدرضا ســهیلی، 
پیشکسوتِ تئاتر استان در این شورا، در یک 
نقطه ی تعادل منطقی می داند ومی گوید: ما 
در جریانِ بازبینی »کمــدی مترانپاژ« حتی 
کلمــه ای از متن مان به ممیزی نخورد اصلا 
مســئله ی ما تئاتری ها در مشــهد، بازبینی 
نیســت، مسئله ی ما این اســت که انجمن 
نمایشــی که باید ســمتِ هنرمند بایســتد، 
تبدیل به دســتگاهی نیمه دولتی شــده که 
سمتِ ارشــاد را می گیرد، درصورتی که باید 
بــرای احقاقِ حقوقِ هنرمندش تلاش کند و 
با شهرداری، شورای شهر و دیگر دستگاه ها 

وارد مذاکره شود.
مرگِ تدریجی تئاتر

»درطــولِ ایــام کروناخیلــی از هنرمندانِ 
خوش ذوق تئاتر، این هنر را برای همیشــه 
ترک کردند« عرفانی با حسرت از این جمله 
عبور می کند و ادامه می دهد: مدیرانِ شهری 
باید فکری به حالِ معیشــت هنرمندانِ تئاتر 
بکنند، اگر بلد نیستند راه کارش را از خود ما 
بپرسند. اما نه به شــکلی که مارا بازیچه ی 

فرهنگســراها کنند، چراکه قبلا این تجربه 
را در ســالن هاشمی نژاد که از ما گرفته شد، 
داشته ایم. مدیرانِ شــهری باید برای تامین 
معیشــتِ اهالی تئاتر، خــودِ هنرمندانِ این 
رشــته را قوی کنند امــا علاوه براینکه این 
کار را نمی کنند روز به روز دســت اندازهای 

بیشتری در مسیر ما نصب می کنند.
عرفانی تاکید می کند: ما 2 ســالن در مشهد 
داشــتیم که متعلق به اداره ارشاد بود. سالن 
بهار و سالن اصلی تئاتر شهر، الان همین دو 
سالن را هم از ما گرفته اند. حتی جای تمرین 
هم به ما نمی دهند. بر این اساس نسلِ جدید 
فرصت روی صحنه رفتن را برای همیشه از 
دست می دهد و نسل قبل هم آنقدر غم نان 
دارد و درگیر تامین معیشــت اش است که به 
مرور از تئاتر فاصله  می گیرد و این گونه ما در 
چشــم انداز آینده ی کشور، هنر تئاتر را برای 

همیشه از دست خواهیم داد.
با تغییر مدیران شهری همه چیز معلق 

است  
شورای ششم با شــعار حمایت از پروژه های 
مذهبــی و فرهنگی پا به میدان گذاشــت، 
وقتــی از تعامل و ارتباط اعضای شــورای 
ششم با هنرمندانِ تئاتر سوال می پرسم،رضا 
عرفانی پاســخ می دهد: در جلســه ای که 
یک ماهِ قبل انجمن هنرهای نمایشی استان 
با اعضای شورای شــهر داشت، دوباره پای 
کلی گویی های تکراری به این جلسه کشیده 
شد اما اســتاد مصطفی زاده به نکته ی خوبی 
اشــاره کردند، این که ما هرچــه بخواهیم 
بگوییــم را مدیران شــهری قطعا بهتر از ما 
می دانند. مگر می شــود کسی عضو شورای 
اسلامی مشهد باشد و از وضعیتِ نابه سامانِ 

تئاتر این شهر چیزی نداند؟!
به  مدیــران  ادامه می دهد:  بنــدار  مهــدی 
مــا قول هایــی داده اند، امااینکــه کِی و به 
چه صورت عملی شود مسئله ی دیگری ست. 
قراربوده در تامین هزینه های ســالن حمایت 
30 یا 50 درصدی بشود و روی صندلی هایی 
که فروخته نمی شــد حمایتی صورت گیرد و 
اتفاقا نامه ی این حمایت هم ســالِ گذشته 

از انجمن نمایش به شــورای شهر رفت اما 
بــا تغییر مدیــران وضعیــت تصمیم گیری 
در رابطــه با این مورد مشــخص هم تغییر 
کرده اســت، همه چیز معلق اســت و هنوز 
کســی نتوانســته این حمایت را از مدیران 

جدید شهرداری بگیرد.
هنر در مشهد مهجور است

»تئاتر مشــهد بزرگتــر ندارد«بزرگتر نه در 
کســوت یا ســن و ســال ،بزرگتر به معنی 
کســی که درک و تحلیل درستی از اتفاقات 
داشته باشد و بتواند آینده را ببینند،یا حداقل 
نگاهی به آینده داشــته باشــد، این جمله را 
رضا عرفانی وقتی می گوید که از عدم اجماع 
و یکپارچه گی هنرمندانِ تئاتر گله مند اســت 
وآن را غیرممکن می داند و بیان می کند: در 
نمایشی  انجمن هنرهای  انتخابات  آستانه ی 
12 فرد تایید صلاحیت شده داریم که شامل 
30 گروهِ فکری متفاوت هســتند! هیچ کس، 
دیگری را قبول ندارد. سابقِ بر این در تئاتر 
مشهد بزرگ ترهایی بودند که به صلاحِ تئاتر 
فکر می کردند و ارشــادی بود که از همین 
بزرگترها تشکیل می شد و مسائل را مدیریت 
می کرد اما الآن از فقدانِ این موارد رنج می 

بریم.
سعید صادقی هم با اشاره به وضعیت تئاتر در 
دورانِ پســاکرونا این بحث را ادامه می دهد: 
با این وضعِ نابه ســامانِ معــاش هنرمندان، 
حــالِ تئاتر را بد می بینم، نســل جدید تئاتر 
بلاتکلیف است. بخشــی از این بلاتکلیفی 
به مشــکلاتِ درونِ تئاتر و بخش دیگر آن 
به عــدمِ مدیریت متولیان و مســئولین باز 

می گردد.
وی می گویــد: هرچند که تئاتــر خانه  من 
اســت اما برای ارتزاق مجبورم هم زمان کارِ 
سینمایی هم انجام دهم و بنابراین در آستانه  
چهل ســالگی مطمئنم که به زودی و برای 
همیشــه به تهران کوچ خواهم کرد چراکه 
هنر در این شــهر مهجور اســت. ای کاش 
بستری فراهم بود که می توانستم در تئاتر و 
در خراسان باقی بمانم اما ناچارم که به کوچ 

فکر کنم چون راهی دیگری ندارم.

هفتمین حضور جهانی فیلم کوتاه ایرانی در جشنواره ایتالیایی راه اندازی موزه »تمبرهای زینتی« 
فیلم کوتاه »ســایکو« به نویســندگی و کارگردانی مصطفی 
داوطلب در بیست و دومین جشــنواره فیلم کوتاه کورتی دا 

سوگنی )Corti da Sogni( راونا ایتالیا حضور دارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از هنرآنلاین، این 
جشنواره به نام منتقد معروف ایتالیایی آنتونیو ریچی راه اندازی 
و بیست و دومین دوره آن با همکاری شهرداری راونا و اداره 
فرهنگ این شــهر سازماندهی شده است که طی سه روز از 
اول تا ســوم آذرماه 1400 مصادف با 22 تا 24 نوامبر 2021 
برگزار خواهد شد. در این دوره جشنواره، فیلم ها در سه بخش 
»فیلم های کوتاه بین الملل«، »انیمیشن« و »فیلم های کوتاه 
ســاخت کشــور ایتالیا« حضور دارند که »سایکو« در بخش 
اصلی جشــنواره )فیلم های کوتاه بین الملل( با 10 فیلم دیگر 

به رقابت خواهد پرداخت.
 City »پیش از این نیز، »ســایکو« در جشــنواره »سیتی بلو
blue بــه رقابــت پرداخته و جایزه برجســته شــانزدهمین 
جشــنواره accolade global competition را از آن خود 
کرده اســت. این فیلم کوتاه در سی و هفتمین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم  کوتاه تهران نیز نامزد دریافت جایزه بهترین 
فیلمنامه توسط مصطفی داوطلب شد. همچنین در هفدهمین 

دوره جشنواره بین المللی دانشــجویی »نهال« نیز موفق به 
کســب جایزه بهترین تدوین برای مصطفی داوطلب شــد و 
دیپلــم افتخار بهترین بازیگر را نیز بــرای محمد نریمانی را 

به ارمغان آورد.
رضا عموزاد، رویا حسینی و محمد نریمانی در این فیلم کوتاه 
ایفای نقش دارند. در خلاصه داســتان »سایکو« آمده است: 
»زن جوانی، همســر خود را که از بیمــاری حاد روحی رنج 
می برد، به آسایشــگاه روانی می برد. با درگیری لفظی میان 

»سایکو« و راننده، اما، اتفاق دیگری رقم می خورد...«

موزه تمبرهای طلا و نقــره با عنوان »تمبرهای زینتی« 
ایران به مناسبت هفتادوپنجمین سالگرد تاسیس شورای 
بین المللی موزه ها )ایکوم( با حضور رئیســان کمیته ملی 
موزه های ایران و موزه ملی ارتباطات در تهران افتتاح شد.
بــه گزارش روزنامــه »صبح امروز« و بــه نقل از روابط 
عمومی شرکت ملی پســت، موزه تمبرهای زینتی ایران 
روز یکشــنبه )30 آبان( با حضور ســید احمد طباطبایی 
رئیس کمیته ملی موزه های ایران، حسن عمیدی رئیس 
موزه ارتباطات و مدیرکل دفتر مدیرعامل و روابط عمومی 
شرکت ملی پست و مدیر مجموعه تولیدی پرنیا در محل 

خانه سکه ایران افتتاح شد.
در این موزه مجموعــه ای از تمبرهای فاخر که تا کنون 
با همراهی شــرکت ملی پست و صنایع دستی پرنیا تولید 
شــده، تمبرهای طلای مشــاهیر ایــران و جهان که به 
صورت نقش برجسته خلق شده و سایر تمبرهای زینتی با 

موضوعات مختلف به نمایش گذاشته شده است.
به گفته رحیم پرنیا مدیر مجموعه تولیدی پرنیا )خانه سکه 
ایران( نمایش تمبرهــای تزیینی طلا و نقره در کنار آثار 
مجسمه سازی و نقش برجسته سازی از اساتید بنام کشور 

و همچنین نمایش آثاری از هنر طلاسازی، نقره کاری و 
میناکاری از ویژگی های منحصر این موزه است؛ در این 
موزه حدود 70 قطعه تمبر زینتــی، مجموعه ای از تمبر 
لوح های پرتره از مشــاهیر ایران و همچنین مجموعه ای 
از لوح و سکه یابود حیات وحش ایران نگهداری می شود.
محل مــوزه تمبرهــای زینتی ایران در خیابان ســمیه، 
خیابــان ایرانشــهر در مرکز شــهر تهران قــرار دارد و 
علاقه منــدان می توانند برای بازدیــد از این مجموعه با 
تلفن 8830۶005-021 هماهنگی های لازم را به عمل 

بیاورند.
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بودجه و نیروهای شهرداری فاش می شود
شورای اسلامی شهر مشهد الرضاعلیه السلام، طرح 
درج اطلاعات تکمیلی بودجه و نیروهای شهرداری 
در سامانه فاش را تصویب کرد.در سیزدهمین جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر ابتدا طرح درج اطلاعات 
تکمیلی بودجه و نیروهای شهرداری در سامانه فاش 
شهرداری مشــهد در دستور کار قرارگرفت و پس از 
تصویب شهرداری مشهد مکلف شد در راستای ایجاد 
شــفافیت دراطلاعات بودجه ای و نیروهای انسانی 

شــهرداری ، سازمان ها ،شرکت ها و موسسات وابسته به خود و شورای اسلامی نسبت به درج موارد 
زیر در سامانه فاش اقدام کند.

1- بودجه تفصیلی شورای اسلامی شهر.
2- اسامی کلیه اعضای کمیسیون های تخصصی اصلی و ویژه شورای اسلامی شهر و سایر کمیته ها 

و کارگروه ها که اعضای شورا در آن عضویت دارند.
تبصره شهرداری مشهد مقدس موظف است نسبت به اطلاع رسانی شایسته به شهروندان به منظور 

استفاده از سامانه فاش اقدامات لازم را معمول دارد.
تغییر نام میدان پرواز و نامگذاری یک معبر به شهید

در ادامه این جلســه طرح تغییر نام میدان پرواز و نامگذاری یکی از معابر فرعی به نام شــهید گرانقدر 
نیروی هوایی در دستور کار شورا قرار گرفت و پس از تصویب به شهرداری مشهد اجازه داده شد، نسبت 
به تغییر نام یک میدان و نامگذاری یک معبر فرعی سطح شهر به نام شهدای گرانقدر نیروی هوایی 

به شرح ذیل اقدام کند.
تغییر نام میدان پرواز، ابتدای بلوار جمهوری اسلامی در منطقه 7 شهرداری به نام شهدای نیروی هوایی

نامگذاری معبر فرعی پیامبر اعظم 10 ) حدفاصل بزرگراه پیامبر اعظم وچهارراه اندیشه»رازی« (با حفظ 
شماره به نام سرلشگر شهید خلبان اسدالله محمدی.

همچنین تصویب طرح تمدید مهلت تخفیف مندرج در مصوبه شــماره ۶/1400/۹30۶/ش)تقســیط 
عوارض تجاری موقت( با قید دوفوریت از دیگر مصوبات ســیزدهمین جلســه علنی شورای اسلامی 

مشهدالرضا)ع( بود.

جهان شهر برکت و کرامت مبنای المان های 
نوروز 1۴01

مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد گفت: شعار مشهد الرضا )ع(، جهان شهر 
برکت و کرامت در طراحی ایده های المان های نوروز 1401 لحاظ شده است.

به گزارش صبح امروز، احمدرضا ســلامی در خصوص برنامه های ویژه استقبال از بهار 1401، اظهار 
کرد: هرســاله برای استقبال از بهار اقدامات خود را از مرداد ماه آغاز و برای برنامه های سال نو برنامه 
ریزی می کنیم.وی ادامه داد: همزمان با این اقدامات نیز فراخوانی را منتشر می کنیم تا بتوانیم المان های 
جدیدی را متناسب با شعار و رویکردهای پروژه طراحی کنیم؛ در راستای انتشار این فراخوان و با توجه 

به گاه شمار تعیین شده، هنرمندان در حوزه ایده پردازی طراحی المان های شهری مشارکت می کنند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد تاکید کرد: در سال جاری نیز فراخوان چاپ 
و ارسال آثار نیز به دبیرخانه انجام شده و برای آن ها کمیته داوری تشکیل شده است، همچنین برای 
شورای اجتماعی محلات نیز داوری لحاظ کرده ایم و نظرات آن ها به جلسه داوری اصلی منتقل شده 
است، در حال حاضر از بین 4۶5 اثر ارسال شده به دبیرخانه استقبال از بهار 1401، 48 مورد از آثار ارسال 
شــده توسط هنرمندان برای بخش گلستان پذیرفته شده است و 32 مورد نیز توسط سازمان پارک ها 
طراحی شده است.سلامی تصریح کرد: در حال حاضر با هنرمندانی که آثار آن ها پذیرفته شده است وارد 
فاز دوم شده ایم و ابعاد و اندازه اثر و داده ها چک شده تا در نهایت به تهیه اسناد منجر شود؛ زمانی که 
از این مرحله نیز بگذریم وارد مرحله ساخت خواهیم شد.وی ادامه داد: در مرحله بعدی سازمان پارک ها، 
طراحی کاشت گونه های گیاهی بر روی المان ها را انجام می دهد و اسناد این بخش نیز تهیه شده و 
در نهایت در بازه زمانی بهمن و اســفند ماه در سطح شهر اکران می شود.مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری مشهد در خصوص رویکردهای محتوایی مدنظر بخش گلستان، اضافه کرد: در 
بخش اولویت های ما در نظر گرفتن شــعار مشهد الرضا )ع(، جهان شهر برکت و کرامت در طراحی 
ایده ها، اهمیت ویژه به گل آرایی ورودی های حرم مطهر و خیابان های اصلی منتهی به حرم مطهر، 
اعیاد شــعبانیه، مضامین، القاب و مفاهیم مرتبط با انتظار مهدویت، نوروز و طبیعت و موسم بهاری و 
آداب و سنن آن، آفرینش و احیای اندیشه هویت ساز با عنایت به الگوهای طراحی ایرانی، اسلامی در 
فضای سبز، شور و نشاط اجتماعی مومنانه در طراحی جشنواره ها، اشعار، روایات و در برخی از نقاشی 
های دیواری، ترکیب با نمایشــات و موسیقی های محلی، اهمیت ویژه به تعاملی بودن آثار و فضاها، 
بهار طبیعت تا بهار قرآن ) شروع ماه رمضان 14 فرودین 1401( و اهمیت به ماهیت فرهنگ سازی در 
زمینه مسائل زیست محیطی در ایده پردازی المان ها و جشنواره ها مانند )جشنواره المان های بازیافتی 
و کشاورزی شهری و...( است.سلامی در خصوص دیگر رویکردهای محتوایی مدنظر بخش گلستان، 
خاطرنشان کرد: از دیگر رویکردها می توان به نوآوری و ابتکار در فضای شهری در حوزه حجم و المان 
شهری در ترکیب با فضای سبز و گل آرایی )احجام سبز توپیاری، دیوارهای سبز، باغ بام و...(، موضوع 
محور قرار دادن جشــنواره ها )مانند مهدویت، نوروز، کودک و خانواده، ترویج باغبانی، تولیدات بومی 
و...(، استفاده حداکثری از ظرفیت های جذب حامیان مالی و سرمایه گذار و تبلیغات در راستای حمایت 
اقتصادی )انتشار فراخوان و دعوت از صنایع مرتبط(، استفاده از مصالح ماندگار دوام بالا و سازگار با محیط 
زیست در ساخت و خرید گلجای ها)فلاورباکس(، در نظر گرفتن موضوع سلامت کرونا در طراحی المان 
ها، محله آرایی و گل آرایی محلات با محوریت مکانی مساجد متناسب با نشاط بهارانه و اعیاد شعبانیه 
به صورت مشترک با خانه هنرمندان، جلب رضایت خادم، زائر و مجاور در حوزه فضای سبز و معماری 
منظر با ایجاد نشاط و سرزندگی و آشتی با طبعیت و عطرآگین کردن فضای شهری و نمایش رنگ های 
طبیعی گل ها، و توزیع عادلانه المان ها در مناطق محروم و حاشیه شهر می شود.وی خاطرنشان کرد: 
المان های سال جاری در بخش گلستان تعاملی خواهد بود وبرای تقویت این مهم، اکران کلیه المان 
ها به صورت ترکیبی و با مشارکت سازمان فرهنگی و اجتماعی و مدیریت هنری برنامه ریزی و اقدام 
خواهد شد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد گفت: ویژگی برنامه استقبال از 

بهار 1401؛ تعاملی بودن و استفاده ویژه از نور، صوت و آب در تلفیق با گل و گیاه خواهد بود.

اولین واحد مسکونی بازسازی شده از زلزله 
قوچان تحویل داده شد

اولین واحد مســکونی بازسازی شــده از زلزله 2/5 ریشتری دو ماه پیش در قوچان امروز با حضور اکبر 
نیکزاد رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و جمعی دیگر از مسئولین استانی و محلی تحویل یکی از 
زلزله زدگان این شهرستان شد.به گزارش صبح امروز به نقل از فارس حدود دو ماه گذشته زلزله ای به 
بزرگی 2/5 ریشتر قوچان را لرزاند و خسارت فراوانی به اهالی برخی روستاهای این شهرستان همچون 
دیزادیز، آبشوری، عمارت و غیره وارد و منازل مسکونی را تخریب کرد.اولین واحد مسکونی بازسازی شده 
از این زلزله عصر روزگذشته  توسط اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی خراسان رضوی، امام جمعه، فرماندار، نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی و جمعی 
دیگر از مدیران و مسؤولان محلی و استانی در روستای آبشوری تحویل یکی از خانواده های زلزله زده 
شد.فرماندار قوچان در حاشیه این مراسم با اشاره به اینکه براثر زلزله 2/5 ریشتری این شهرستان یک 
هزار و 4۹ واحد مسکونی آسیب دید، گفت: 2۶۶ واحد نیازمند تعمیر بوده و 783 واحد باید بازسازی شود 
که تاکنون برای 430 واحد پرونده تکمیل  شــده است.امین رضا مرآتی از صدور 275 پروانه و معرفی 
25۹ واحد به بانک های عامل خبر داد و تصریح کرد: آواربرداری برای 147 واحد صورت گرفته و برای 
7۹ واحد نیز فونداسیون اجرایی شده است که ۶3 واحد به مرحله بتن ریزی و 55 واحد در مرحله اسکلت 
قرار دارند.وی با اشاره به افتتاح ۶711مین واحد مسکن محرومین خراسان رضوی در شهرستان قوچان، 
بیان کرد: این واحد، 5۹0مین مسکن محرومین این شهرستان بوده که با توجه به سهم ۶4۶ واحدی 
قوچان پیشرفت خوبی در این حوزه صورت گرفته است.فرماندار قوچان ادامه داد: از مجموع ۶4۶ واحد 
قوچان، برای همه واحدها فونداسیون ریخته شده است و ۶17 واحد در مرحله اسکلت و 5۹0 واحد نیز 
در مرحله گچ وخاک قرار دارند.وی یادآور شد: در اشتغال زایی و چرخه سرمایه هم مجموعاً 41 میلیارد 
و ۹۹0 میلیون تومان هزینه شده و عدد قابل توجهی است که از این میزان 25 میلیارد تومان در قالب 

تسهیلات و مابقی بلاعوض به مردم پرداخت شده است.
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رئیـس گـروه پدافند غیرعامل و پیشـگیری از بحران شـهرداری مشـهدمقدس گفت: 
در زمـان وقـوع بحران هـای آبشـاری، اگر زلزله ای در مشـهد یا شـهری مثـل تهران 
رخ دهـد، بیـن 40 تـا 50 درصـد تلفات، ناشـی از زلزلـه خواهد بود و 50 تـا ۶0 درصد 

دیگـر ناشـی از حوادث ثانوی اسـت.
بـه گـزارش صبـح امـروز،  وحیـد اکلملـی در سـیزدهمین جلسـه علنـی شـورای 
پدافنـد  اقدامـات  و  عملکـرد  از  گزارشـی  ارائـه  بـا  مشـهدمقدس  شـهر  اسـلامی 
ثامـن،  دوام  طـرح  بـه  اشـاره  بـا  شـهرداری  بحـران  از  پیشـگیری  و  غیرعامـل 
آمـوزش  مشـهد  در  گروه هـا  ایـن  قالـب  در  نفـر  هـزار   11 تاکنـون  گفـت: 
 دیده انـد کـه در کشـور بی نظیـر اسـت؛ هـر نفـر 45 سـاعت آمـوزش مقدماتـی

 دیده است.
وی بـا اشـاره بـه 8 آبان مـاه و هفتـه پدافنـد غیرعامـل، اظهارکرد: بسـیار مفتخریم که اخیرا شـهرداری مشـهد در حـوزه پدافند 

غیرعامـل، بیـن حوزه هـای کشـوری، به عنـوان حـوزه برگزیده انتخاب شـد.
اکلملـی بـا بیـان اینکـه در روزهـای آتـی، بزرگتریـن رویـداد سـایبری در مشـهد رقـم می خـورد، گفت: این نشسـت بـا حضور 
دکترین نخبگان کشـوری پدافند غیرعامل برگزار می شـود و در آن سـند راهبردی سـایبری که در مشـهدالرضا)ع( تدوین شـده، 

بـه کل کشـور ابـلاغ می شـود کـه افتخاری بـرای جهان شـهر برکت و کرامت اسـت.

معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
گفت: در پی ابلاغ دستورالعمل نحوه ورود گردشگران خارجی، نشست تخصصی هماهنگی 
نحوه فعالیت و ارســال آمار تاسیسات گردشگری در بســتر وبسایت جامع نظارت، آمار و 
اطلاعات وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری )جانا( برگزار شــد.به گزارش صبح امروز، 
یوسف بیدخوری روز گذشــته در حاشیه نشست تخصصی با نمایندگان واحدهای اقامتی 
اســتان افزود: با توجه به اهمیت اطلاعات و آمار گردشگران در برنامه ریزی و نقش مهم 
بکارگیری این اطلاعات در ایجاد زمینه لازم برای توســعه و رونق گردشــگری داخلی، 
هماهنگی با افراد ذینفع و فعالان گردشگری استان در دستور کار قرار گرفت.وی ادامه داد: 
در این نشســت آخرین مسائل و مشکلات مطرح شده و پیشنهادات ارائه  شده به بحث و 

بررسی گذاشته شد.معاون اداره  کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان رضوی گفت: پس از اجرای طرح واکسیناسیون 
فعالان گردشگری استان در تابستان و ایجاد تغییرات ساختاری در نحوه نظارت بر فعالیت تاسیسات گردشگری و اجرای طرح تشدید 
و تحول بازرسی از تاسیسات گردشگری،  اقدامات گسترده برای متمرکز شدن فعالیت ها در بستر سامانه جامع نظارت، آمار و اطلاعات 
وزارت میراث  فرهنگی و گردشگری )جانا( در دستور کار قرار گرفت.وی افزود: از این پس فعالیت ها و آمار ورود و خروج گردشگران و 
زائران داخلی و خارجی در سامانه متمرکز جانا وارد می شود و امکان تحلیل و بررسی آمار نیز وجود دارد.استان خراسان رضوی با 2 هزار 

و 700 واحد تاسیسات گردشگری دارای رتبه نخست کشور در این زمینه است.

مشهددربرابرحواثبعداززلزلهآسیبپذیراست چکشکاریسامانه»جانا«درمشهد

مرگخاموشجانمسافرانرادرمشهدتهدیدمیکند:

بویمرگپشت۱۶۲واحداقامتیغیرمجاز
»مرگ تلخ زائر امام رضا)ع( در مسافرخانه« اوایل آبان ماه 
سال جاری بود که این خبر تلخ روی خروجی خبرگزاری 
ها و رســانه ها قرار گرفت، زن پنجاه و هفت ســاله به 
تنهایی راهی مشهد می شود. او فاصله 1۶00کیلومتری 
از خوزســتان تا خراسان را طی می کند و در یک مهمان 
پذیر در محله نوغان )اطراف حرم مطهر( ساکن می شود.

غافل از اینکه آخرین زیارت عمرش را پشت سر می گذراند 
و حادثه ای که در گذشته گریبان تعدادی از مهمان های 
این مجموعه اقامتــی را گرفته، این بار به قیمت جان او 
تمام می شود. هر چند که مرگ این مسافر موجب نجات 
جان ده ها مســافر دیگر که در معرض گازگرفتگی بوده 
اند، می شود.ماجرای این پرونده از آنجا آغاز می شود که 
مدیران مهمان پذیر متوجه می شــوند یکی از مهمان ها 
ساعت های زیادی است که از اتاقش خارج نشده است، 
افراد مختلفی پشت در اتاق زن میان سال حاضر می شوند 
اما او پاسخی نمی دهد. این ماجرای مشکوک موجب باز 
شــدن پای پلیس و نیروهای اورژانس و آتش نشانی در 
محل می شــود.با ورود امدادگران به این اتاق و معاینات 
تکنیسین های اورژانس مشخص می شود که این مسافر 

ساعاتی قبل به طرزی مشکوک جان باخته است.
هم زمان با اعلام موضوع به مقام قضایی، اولین فرضیه 
گازگرفتگی بود و آتش نشانان با استفاده از دستگاه دتکتور 
)دستگاه سنجش میزان گاز منوکسیدکربن( متوجه شدند 
که این فرد به علت استنشــاق گاز مونوکسیدکربن دچار 

حادثه گازگرفتگی شده است.
بررســی های اولیه نشــان می داد که این مجموعه در 
گذشــته نیز با حادثه ای مشابه روبه رو شده و تعدادی از 
مهمان هایش دچارگازگرفتگی  شده اند و حتی در برهه 

ای نیز پلمب شده است.
بــا حضور قاضی محمود عارفــی راد، بازپرس ویژه قتل 
دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه دو مشهد، موضوع تکرار 

این حادثه در گذشته مورد توجه قرار گرفت. 
از ســویی این مهمان پذیر، مجهز به موتورخانه و شوفاژ 
بود و طبیعتا نباید حادثــه گازگرفتگی در آن رخ می داد، 
که مقام قضایی با کارشناســان آتش نشــانی از قسمت 

تأسیسات ساختمان بازدید کردند.
بررسی های مقام قضایی نشــان می داد که موتورخانه 
شوفاژ این ســاختمان در قســمتی نامناسب تعبیه شده 
اســت به نحوی که گاز منوکسیدکربن حاصل از فعالیت 
موتورخانه از طریق محفظه ای از میان اتاق ها خارج می 
شــده است و در صورت باز بودن پنجره، با توجه به فشار 
هوا عملیات تخلیه به درستی انجام نگرفته و موجب نفوذ 

گازهای سمی به داخل اتاق ها می شده است.
تخلیه فوری ساختمان و پلمب دوباره مهمان پذیر

بــا توجه به خطــر احتمالی بــرای دیگر مســافران، با 
توجــه به اینکه تعدادی دیگر از اتــاق ها نیز مملو از گاز 
منوکسیدکربن بود و حتی برخی از مهمان ها نیز علائم 
مســمومیت داشــتند، محمد اســلامی رئیس ایستگاه 
هجدهم آتش نشــانی مشهد که در محل حضور داشت، 
کل فضای ساختمان را ناایمن اعلام کرد و پس از اعلام 
نظر کارشناســی، قاضی عارفی راد دستور تخلیه فوری 

ساختمان را صادر کرد.
مالکان نیز موظف شــدند تا به سرعت در جلب رضایت 
مسافران و بازگرداندن وجوه دریافتی اقدام کنند، موضوعی 
که تا پایان شب زمان برد و در نهایت کل ساختمان تخلیه 

شد.

با دســتور بازپرس ویژه قتل دادسرای عمومی و انقلاب 
ناحیه دو مشــهد، به منظور پیشگیری از حوادث احتمالی 
و بررســی های نهایی در این پرونــده که قتل غیرعمد 

محسوب می شود، کل ساختمان پلمب شد.
فوت 133 نفر طی 10 سال اخیر

گازگرفتگی موضوعی جدید نیست بلکه متاسفانه هرساله 
تعداد زیادی از شهروندان جان خود را بر اثر گازگرفتگی 
از دســت می دهند، در این باره مدیرعامل سازمان آتش 
نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد اظهار کرد: طی 
ده سال اخیر تعداد هزار و 18 مورد اعلام حادثه مرتبط با 
گازگرفتگی ثبت شده که تعداد 133 نفر نیز فوت شده اند.

آتشپاد مســعود ظهوریان با اشــاره به آمار سال گذشته 
تاکنون گفت:  از ابتدای ســال ۹۹ تا پایان مهرماه سال 
جاری تعداد 243 اعلام حادثه مرتبط با گازگرفتگی ثبت 
شده است که 54 نفر نجات یافته از گازگرفتگی گزارش 

شده است.
او افــزود: هم چنین تعداد 18 نفر نیز مســمومیت با گاز 

منوکسید کربن گزارش شده است.
فوت 10 نفر از ابتدای سال 99 تا پایان مهرماه 

سال جاری
آتشپاد ظهوریان با بیان این که این آمار ثبت شده توسط 
آتش نشانان بوده است، و برخی موارد از گاز گرفتگی به 
آتش نشــانی گزارش نمی شود، تصریح کرد: متاسفانه از 
ابتدای سال ۹۹ تا پایان مهرماه سال جاری تعداد 10 نفر 

بر اثر گزا گرفتگی فوت شده اند.
شناسایی و اعلام فعالیت 162 واحدهای اقامتی 

غیرمجازبه اداره اماکن در مشهد
در راستای نظارت بر تاسیسات گردشگری مشهد، طرح 

نظارت بر واحدهای اقامتی مشهد اجرا شده است، رئیس 
اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مشهد از 
شناســایی و اعلام فعالیت 1۶2 واحد اقامتی غیرمجاز به 

اداره اماکن خبر داد.
حمیدرضا محمودی قوژد افزود: پلمب واحدهای اقامتی 
غیر مجــاز توســط اداره میراث فرهنگی، گردشــگری 
وصنایعدســتی شهرســتان مشــهد با همــکاری اداره 
نظارت براماکن عمومی در راســتای ارتقای سطح کیفی 
خدمات گردشــگری با هــدف ارائه خدمات مناســب 
به زائــران علی بن موســی الرضا)ع( و حمایت از فضای 
 کســب و کار واحدهــای اقامتــی دارای مجــوز انجام 

می شود.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
مشهد ادامه داد: بازرسان اداره میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی شهرستان مشهد به صورت مستمر و روزانه 
واحدهای اقامتی غیرمجاز را شناســایی کرده و از فعالیت 

آنها جلوگیری می کنند.
محمودی قوژد تصریح کرد: از ابتدای آبان ماه سال جاری  
تاکنون تعداد 1۶2مورد نامه جلوگیری از فعالیت واحدهای 
اقامتی غیرمجاز به اداره نظارت بر اماکن عمومی ارسال 

شده است.
او یادآور شد: از ۹4 ساختمان بدون مجوز تعداد 102 اتاق 

و 7 ساختمان به صورت کامل پلمب شده است.
برخورد قاطع بــا متخلفان که موجب مرگ مســافران 
می شــوند می تواند اقدامی پیشــگیرانه بــرای اطمینان 
مسافران از اقامت ایمن در مراکز اقامتی مشهد باشد که 
اداره میراث فرهنگیف گردشــگری و صنایع دستی مشهد 

شناسایی واحدهای اقامتی غیر مجاز را آغاز کرده است.

سرپرســت یگان حفاظت اراضي ملي زمین و 
مسکن خراسان رضوي از رفع تصرف 15 هزار 
مترمربع از اراضی ملی در شهرســتان طرقبه 

شاندیز به ارزش550 میلیارد ریال خبرداد. 
به گــزارش صبح امروز ســتوان یکم مجتبي 
حاتمي  گفــت: این میزان رفع تصرف طي دو 
عملیات رفع تصرف انجام شد که در مورد اول 
متصرفیــن اقدام به تصــرف اراضي دولتي به 
مســاحت تقریبي یک هکتار و ارزش تقریبي 
400 میلیارد ریال و احداث ســوله به مساحت 

تقریبــي 2 هزار مترمربع جهت نگهــداري دام در آن نموده بود و در مورد دوم نیــز متصرفین اقدام به ایجاد 
مستحدثات در ابتداي روستاي کلاته ابراهیم خان شهرستان شاندیز به مساحت تقریبي 5 هزار مترمربع و ارزش 
تقریبي 150 میلیارد ریال نموده بود که طي دو عملیات جداگانه، نســبت به خلع ید و قلع و قمع مستحدثات و 

رفع تصرف اراضی دولتی اقدام شد.  
حاتمي افزود: یکی از وظایف مهم و حســاس ادارات راه و شهرسازی صیانت و حفاظت از اراضی ملی و دولتی 
و توجه ویژه به دفاع هرچه تمام تر در پرونده های حقوقی و کیفری مربوطه و پیگیری در جهت صدور اجراییه 
و رفع تصرفات از این اراضی است که در این راستا گشت هدفمند یگان حفاظت اراضی ملی شهرستان طرقبه 

شاندیز موفق شد این میزان از اراضی ملی را خلع ید و رفع تصرف کند.
سرپرست یگان حفاظت اراضي ملي زمین و مسکن خراسان رضوي همچنین به نقش مهم گزارش های مردمی 
در جلوگیری از تصرفات اراضی دولتی اشــاره کرد و گفت: گشــت حفاظت اراضی این اداره به صورت مستمر 

مشغول بازدید از حوزه استحفاظی بوده و با هرگونه تصرف اراضی ملی به شدت برخورد می کند.
وی در پایان اظهار داشــت: شــهروندان محترم می توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف و زمین خواری با 
شماره تلفن ثابت به شماره 05137۶5017۹ و سامانه تلفن گویای 4 رقمی 1۶5۶ تماس بگیرند و هرگونه دخل 
و تصرف و یا تعرض و دخالت در اراضی ملی و دولتی را به یگان حفاظت اداره کل راه وشهرســازي خراســان 

رضوي اعلام کنند.  

معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد 
گفت: گذر فرهنگی گلستان، امکان برگزاری 
فعالیت های جاذب جمعیت در فضای باز شهری 
را فراهــم می آورد؛ بخــش اول این پروژه با 
مساحت 3033 مترمربع و با اعتباری بالغ بر سه 
میلیارد و 883 میلیون تومان از خیابان دانشگاه 
تا انتهای خیابان منوچهری اجرا شــده بخش 
دوم نیز با مساحت 107۹ مترمربع طراحی شده 

و آماده اجرا است.
به گزارش صبح امروز، محمدرضا حسین نژاد با 

بیان این مطلب، اظهار کرد: گذر فرهنگی گلستان در حاشیه خیابان دانشگاه به عنوان یکی از خیابان های تاریخی 
و با هویت شهر مشهد و در یکی از مهمترین کانون های فرهنگی و هنری شهر واقع شده است که متاسفانه در 

سالیان اخیر به مرور کم رونق و غیرفعال شده بود.
وی ادامه داد: لذا ضرورت تعریف پروژه ای که با اســتفاده از پتانســیل های موجــود در این محدوده از قبیل 
دانشگاه ها، سینماها، مجموعه های فروش کتاب و محصولات فرهنگی و واحدهای تجاری و اداری متعدد بتواند 
علاوه بر شکل دهی یک عرصه عمومی در فضای شهری به عنوان تجلی گاه رویدادهای اجتماعی، فرهنگی 
و هنری؛ به ایجاد سرزندگی و پویایی همراه با حفظ و تقویت نقش و هویت تاریخی و فرهنگی منطقه به ویژه 

خیابان دانشگاه منجر شود، کاملا محسوس بود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد بیان کرد: پس از رفع مشکلات بستر و تقویت مسیل، پروژه ای با 
هدف به وجود آوردن مفصلی جهت پیوند عناصر فرهنگی پیرامون در عین ایجاد فرصتی مناسب برای افزایش 
حضور و ماندگاری شهروندان طراحی شد، این طرح با رعایت انعطاف پذیری، امکان آزادی انتخاب و برگزاری 

فعالیت های جاذب جمعیت در فضای باز شهری در مساحتی بالغ بر 4100 مترمربع را به وجود آورده است.
حسین نژاد تصریح کرد: بخش اول این پروژه با مساحت 3033 مترمربع و با اعتباری بالغ بر سه میلیارد و 883 
میلیون تومان از خیابان دانشگاه تا انتهای خیابان منوچهری اجرا شده و بخش دوم نیز با مساحت 107۹ مترمربع 

طراحی شده و آماده اجرا است. دیز
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 سهرابی مدیرعامل تراکتور شد
میرمعصوم سهرابی مدیرعامل تیم فوتبال تراکتور تبریز شد.

بـر اسـاس تصمیم گیـری انجـام شـده در جلسـه هیـات مدیـره، میـر معصـوم سـهرابی به 
عنـوان مدیرعامـل باشـگاه تراکتـور انتخاب شـد.

سـهرابی از جمله مدیران ورزشـی و دارای مدرک دانشـگاهی کشـورمان اسـت که سـابقه 
بـازی در تیم  تراکتـور را دارد.

او دارای مـدرک مربیگـری فوتبـال A آسیاسـت کـه مدیریـت در باشـگاه تراکتور، باشـگاه 
شـهرداری تبریـز، باشـگاه ماشین سـازی، معاونـت ورزش شـهرداری تبریـز، فدراسـیون 

هاکـی، کمیتـه فوتسـال فدراسـیون فوتبـال و ... را در کارنامـه دارد.

اعتصاب شاگردان کمالوند شکسته شد
اعتصاب بازیکنان تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان به پایان رسید.

بـه گـزارش فـارس، پس از اعـلام نارضایتـی بازیکنـان تیم فوتبـال نفت مسجدسـلیمان از 
شـرایط مالـی و خـودداری آن هـا از حضـور در تمرینـات تیـم بعد از بـازی مقابـل آلومینیوم 
اراک، سرپرسـت باشـگاه به همراه فرماندار مسجدسـلیمان امروز در جمع شـاگردان کمالوند 

حاضر شـدند.
در دیـدار دیـروز ابـوذر شـجاعی و فرماندار بـا اعضای تیم نفـت مسجدسـلیمان، از بازیکنان 
تیـم خواسـته شـد همانطـور که تاکنـون صبـر کرده اند، چنـدروز دیگر هـم شـرایط فعلی را 
تحمـل کننـد تـا مشـکلات اداری پرداخـت پـول از سـوی اداره ورزش و جوانان خوزسـتان 

برطـرف و بودجـه ای به حسـاب باشـگاه واریز شـود.
بـه ایـن ترتیب اعتصاب شـاگردان کمالوند شکسـته شـد و آن ها تمریناتشـان را بـرای بازی 
خانگـی ایـن هفتـه مقابـل مـس رفسـنجان کـه در روز چهارشـنبه برگـزار می شـود را آغاز 

کروند.

حمایت کاریکاتوریست مطرح اردنی از 
دروازه بان تیم ملی بانوان ایران

کاریکاتوریسـت مطـرح فوتبالـی بـا انتشـار یـک کاریکاتـور، از دروازه بـان تیـم ملـی بانوان 
ایـران حمایـت کرد.

بـه گـزارش تسـنیم، در روزهـای گذشـته فدراسـیون فوتبـال اردن در اقدامـی عجیـب، از 
کنفدراسـیون فوتبـال آسـیا درخواسـت کرد تا درباره جنسـیت زهـره کودایـی، دروازه بان تیم 
ملـی فوتبـال بانـوان کشـورمان کـه در رقابت هـای مقدماتـی جـام ملت هـای بانـوان آسـیا 

درخشـید، تحقیـق کند.
عمـر مومنـی، کاریکاتوریسـت مطـرح فوتبـال جهان و سـایت »گل« که ملیتـی اردنی دارد، 

بـا متـن »از درون زیبـا« کاریکاتـوری از کودایـی کشـید و از او حمایت کرد.
اقـدام فدراسـیون فوتبـال اردن در هفتـه گذشـته، واکنش هـای زیادی در رسـانه های منطقه 
در پـی داشـت و بسـیاری از فوتبالدوسـتان کشـورهای عربـی، بـه حمایت از سـنگربان تیم 

ملـی ایـران پرداختند.

 دردسر بزرگ پرسپولیس در ماجرای کالدرون

 پاسخ به سئوال مهم هفته پنجم لیگ برتر

آنالیز یک صدرنشینی؛ آلومینیوم اینجا چه کار می کنی؟

باشــگاه پرســپولیس در ماجرای انتقال پول سرمربی 
پیشــین خود دچار مشکل شده و در تلاش برای واریز 

بخش دیگری از مطالبات این مربی آرژانتینی است.
به گزارش تسنیم، باشگاه پرســپولیس روز چهارشنبه 
1۹ آبــان  ماه از انتقــال مطالبــات 580 هزار دلاری 
کالدرون و ۹5 هزار دلاری خواکین )به علاوه 5 درصد 
سود سالیانه( به حســاب این مربی آرژانتینی در کشور 

ســوئیس خبر داد. اتفاقی که با گذشت 11 روز هنوز به 
نتیجه نرســیده و همین موضوع سؤال بزرگی در ذهن 

هواداران این تیم به وجود آورده است.
سؤال این است که چرا با وجود ادعای مسئولان باشگاه 
پرســپولیس مبنی بر انتقال تمام مطالبات کالدرون و 
دستیارش به حساب این مربی آرژانتینی، هنوز تأییدیه 
دریافت پول از ســوی کالدرون ارسال نشده و پنجره 

نقل و انتقالاتی سرخپوشان بسته مانده است؟
پیگیری خبرنگار تســنیم نشــان می دهد بخشــی از 
مطالبات حدود 700 هزار دلاری کالدرون و دستیارش 
به حســاب این مربی نشسته، اما بخش دیگری از این 
مبلغ به دلیل مشــکلات موجود بر ســر انتقال پول از 
ایران به خارج از کشــور و تحریم هــای ظالمانه، دچار 
مشکل شــده و باشگاه پرسپولیس در تلاش است این 

پول بار دیگر به حســاب مبدا بازگردد تا مجددا پول را 
از طریق دیگری به حســاب این مربی آرژانتینی انتقال 

دهد.
مدیران باشگاه پرســپولیس امیدوارند این بار مطالبات 
باقی مانده کالدرون و خواکین به حساب مربی آرژانتینی 
در کشــور سوئیس بنشیند و کابوس بسته بودن پنجره 

نقل و انتقالاتی سرخپوشان به پایان برسد.

بررسی عملکرد آلومینیوم و مقایسه این تیم با 
سایر تیم های مدعی لیگ برتر نشان می دهد 
صدرنشین  اتفاق  روی  از  و  دلیل  بی  آنها  که 

نشده اند.
آلومینیوم  حضور  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
برتر  لیگ  بندی  رده  جدول  صدر  در  اراک 
آن هم در پایان هفته پنجم، از سورپرایزهای 
لیگ بیست و یکم است اما با بررسی عملکرد 
شاگردان خطیبی و مقایسه آن با سایر تیم های 
مدعی قهرمانی، متوجه می شویم که اراکی ها 
اتفاقی به این رتبه از جدول رده بندی نرسیده 

اند.
شاگردان خطیبی فصل را با تساوی بدون گل 
برابر پدیده و در مشهد آغاز کردند. در دیداری 
که آلومینیوم با 12 شوت و ۶3 درصد مالکیت 
توپ و ۶۶5 پاس رد و بدل شده کاملا بر تیم 
میزبان برتری داشت، اما در راه رسیدن به گل 
ناکام بود. اما هفته دوم با یک پیروزی پر گل 
با  خانه  در  ها  اراکی  بود.  غیرمنتظره همراه  و 
قبل  سال  حذفی  جام  قهرمان  سد  از  گل   3
امام خمینی  استادیوم  در  گذشتند. فولادی ها 

)ره( اراک حرفی برای گفتن نداشتند.
عنوان  مدافع  و  گذشته  لیگ  قهرمان  بر  غلبه 
آلومینیوم  بود.  خطیبی  تیم  کار  اوج  قهرمانی، 
بود،  برتر  پرسپولیس  از  کاملا  که  دیداری  در 
اراکی  داد.  شکست  گل  یک  با  را  تیم  این 
برابر  تساوی  یک  نیز  گذشته  هفته  دو  در  ها 
نفت  مقابل  پیروزی  یک  و  رفسنجان  مس 
مسجدسلیمان به دست آورده اند و حالا با 11 
امتیاز و تفاضل گل بهتر نسبت به استقلال، در 

صدر جدول رده بندی قرار دارند.
یکی از نکات مثبت تیم آلومینیوم، خط دفاعی 
بسیار منظم و کم اشتباه این تیم است. اراکی 
دیدار  همین  در  و  بار  یک  فقط  تاکنون  ها 
هفته پنجم برابر مسجدسلیمان دروازه خود را 
به  بازی گذشته موفق  و در 4  باز شده دیدند 
ثبت کلین شیت شده اند. نکته مهم این کلین 
شیت ها، عدم اجازه به مهاجمین حریفان برای 

خلق موقعیت است که مدافعین و خط هافبک 
آلومینیوم آن را به خوبی انجام داده است.

در مجموع 5 بازی گذشته، XG یا همان امید 
عدد  که  بوده   0,23 آلومینیوم  حریفان  گل  به 
هافبک  و  دفاعی  خط  برای  ای  العاده  فوق 
تیم محسوب می شود. هر چقدر  این  تدافعی 
تر  پایین  تیمی  به گل  امید  یا   XG که میزان
دفاعی  خط  که  است  این  دهنده  نشان  باشد، 
اجازه خلق  تیم مقابل عملکرد خوبی داشته و 

موقعیت را نداده است.
به گل های حریفان  امید  میانگین  در حالیکه 
را   0,23 عدد  گذشته  دیدار   5 در  آلومینیوم 
نشان می دهد، با مقایسه این آیتم با مدعیان 
چه  ها  اراکی  که  دهد  می  نشان  قهرمانی، 
رکورد بسیار خوبی را به جا گذاشته اند. به طور 
جدول  دوم  رتبه  در  اکنون  که  استقلال  مثال 

رده بندی قرار دارد، به طور میانگین در 5 هفته 
نخست لیگ برتر، XG یا امید به گل حریفانش 
0,58 را نشان می دهد. یعنی استقلالی ها در 
به  آلومینیوم  از  بیشتر  برابر  نیم  و   2 بازی  هر 
حریفان اجازه موقعیت سازی و داشتن شانس 

گلزنی را داده اند.
سپاهان تنها تیم لیگ است که در این زمینه 
نیز  تیم  این  ولی  است  آلومینیوم  به  نزدیک 
دقیقا 2 برابر بیشتر از تیم خطیبی به حریفان 
به  امید  میانگین  است.  داده  گلزنی  شانس 
گلزنی حریفان سپاهان در این 5 هفته به طور 
میانگین 0,48 بوده است. پرسپولیس آمار بسیار 
 XG و رسانده  ثبت  به  زمینه  این  در  را  بدی 
بازی  هر  در  قهرمانی  عنوان  مدعی  حریفان 
0,81 بوده است و این عدد برای حریفان گل 

گهر نیز رقم 0,83 است.

سمت  به  شده  زده  ضربات  تعداد  زمینه  در 
دارد.  جالبی  آمار  آلومینیوم  نیز  حریفان  دروازه 
در 5 هفته ای که از لیگ برتر گذشته  با وجود 
فصل  قهرمان  دو  هر  برابر  ها  اراکی  اینکه 
گذشته لیگ و جام حذفی ایران به میدان رفته 
اند، اما این تیم تاکنون 53 بار به سمت دروازه 
با تعداد شوت  حریفان شوت زده که این آمار 
قهرمانی  عنوان  مدافع  پرسپولیس  تیم  های 
آن  مورد   22 میزان شوت،  این  از  است.  برابر 
 25 با  گهر  گل  تنها  که  بوده  چارچوب  درون 
به  نسبت  بهتری  آمار  چارچوب،  درون  شوت 
 20 پرسپولیس   ،21 استقلال  دارد.  ها  اراکی 
هفته   5 در  چارچوب  در  شوت   1۹ سپاهان  و 

گذشته داشته اند.
به طور کلی مرور عملکرد آلومینیوم و مقایسه 
آن با سایر تیم های مدعی، نشان می دهد که 

این تیم در این هفته ها عملکرد بسیار خوبی را 
از خود به نمایش گذاشته و صدرنشینی این تیم 
اتفاقی نیست. رسول خطیبی که فصل گذشته 
از این تیم جدا و راهی تراکتور شد، در بازگشت 
مجدد به اراک تیم خوبی ساخته که به ادعای 
بسیاری از کارشناسان می تواند یقه بزرگان و 

مدعیان قهرمانی را بگیرد.
را  لیگ  امسال  قبل،  فصل  برخلاف  خطیبی 
بسیار خوب آغاز کرده است. در لیگ بیستم تیم 
او دو هفته ابتدایی را با شکست آغاز کرد. دیدار 
هفته اول آنها بدون در اختیار داشتن خریدهای 
جدید و غیبت های پرشمار به نساجی باختند و 
در هفته دوم نیز در فاصله یک روز تا بازی با 
سپاهان موفق به دریافت کارت بازیکنان تازه 
وارد خود شدند که در اصفهان با یک گل بازی 
را به شاگردان نویدکیا واگذار کردند. خطیبی در 
ادامه تنها یک بار برابر استقلال تن به شکست 
داد و با وجود نتایج خوبی که کسب کرده بود، 

ترجیح داد تا راهی تبریز شود.
بود  ساخته  خوبی  تیم  نیز  تراکتور  در  خطیبی 
و  بدون شکست  را  قهرمانان  لیگ  بازی   ۶ و 
تساوی  بجز  رساند.  پایان  به  کلین شیت  با 5 
3 – 3 در دیدار اول برابر پاختاکور، تیم او در 
ادامه رقابت ها دروازه اش را بسته نگه داشت و 
حتی راهی مرحله بعد نیز شد و حالا او توانسته 
با  را  دفاعی  خط  در  خوب  عملکرد  این  است 
بیاورد و اکنون تیمش را به  خود به آلومینیوم 
صدر جدول برساند. در زمینه مباحث مالی نیز 
تا  بین رده های هشتم  را  آلومینیوم  توان  می 
ساختن  برای  بودجه  لحاظ  از  برتر  لیگ  دهم 
تیم امسال قرار داد البته از نظر پشتوانه مالی، 
باشگاه  مدیره  هیئت  و  آلومینیوم  کارخانه 
حمایت خوبی از این تیم کرده است و در نظم 
پرداختی ها وضعیت این تیم در شرایط خوبی 
قرار دارد و این مسئله باعث شده تا بازیکنان 
با روحیه خوبی در زمین ظاهر شوند که نتیجه 
آن، صدرنشینی نماینده استان مرکزی تا پایان 

هفته پنجم بوده است.

ماجرایفدراسیونفوتبالوداوران؛

!VARبدونپولوسیستمرادیوییبهدنبال
ماجرای فدراسیون فوتبال و داوران؛ بدون پول 

!VAR و بدون سیستم رادیویی به دنبال
وعده های  که  شرایطی  در  فوتبال  فدراسیون 
زیادی برای فراهم کردن امکانات داوری داده، 
اما از پس ساده ترین آنها برنمی آید و ظاهراً با 
این شرایط نباید امیدی به ورود VAR داشت.
داوری  پیرامون  اتفاقات  تسنیم،  گزارش  به 
اتفاقاتی  ایران، عجیب و غریب است.  فوتبال 
که گاهی از تلخی، به سیاهی می رسد و گاهی، 
اتفاقات بسیار ساده و پیش پا افتاده، خنده دار 
می شود. از حواشی معرفی داوران الیت کشور 
برخی  داوران،  لباس  دستمزدها،  بحث  تا 
چیدمان های مشکوک و حتی ادعای دلالی در 
چیدمان داوران که به موضعی جنجال برانگیز 

تبدیل شد.
در  همیشه  مسئله  یک  اما  داوری  مسئله  در 
معتقدند  تیم ها  برخی  که  است  توجه  کانون 
باعث   )VAR( ویدئویی  داور  کمک  نبود 
نتایج  تغییر  البته  و  داوران  متعدد  اشتباهات 
می شود.  با این حال فدراسیون فوتبال تلاش 
ایران  ملی  تیم  مهرماه   20 روز  بازی  از  کرد 
مقابل کره جنوبی، VAR را وارد ایران کند تا 
پس از آموزش به داوران، این تکنولوژی را به 
فوتبال کشور اضافه کند، اما حواشی آن بیشتر 

از اینکه کمکی کند، آسیب رسان بود.
در کنار این مسئله، فدراسیون فوتبال در جلسه 
پیش از فصل برای داوران تأکید بر حمایت از 
آنها داشت و حتی قراردادی اسپانسری را برای 

از  رساند. صحبت  امضا  به  داوران  از  حمایت 
افزایش 400 درصدی داوران هم در حالی به 
میان آمد که هنوز مطالبات عقب افتاده داوران 
پرداخت نشده و در چنین شرایطی 400 درصد 
افزایش نیز بیشتر شبیه به یک رؤیا شده است. 
آن هم در شرایطی که بسیاری از داوران البسه 
جدیدی دریافت نکرده اند و گرمکن هایی که به 
آنها اهدا شده بود نیز بی کیفیت بود که حسابی 

جنجال برانگیز شد.
که  است  امیدی  چه  شرایطی  چنین  در 
را   VAR تکنولوژی  بتواند  فوتبال  فدراسیون 
وارد کند، در حالی که هنوز مشکلات فراوانی 
بین المللی  داور  فغانی،  علیرضا  دارد.  وجود 
کشورمان پس از قضاوت در دیدار استقلال و 

نساجی در هفته پنجم لیگ برتر لب به گلایه 
بودند  و گفت: »دوستان خیلی درصدد  گشود 
افرادی  حضور  با  امیدوارم  بیاورند.   VAR که
افشاریان، کامرانی فر و سخندان که سه  مثل 
خودشان  زمان  در  داوری  نخبه های  از  تن 
سیستم  جمله  از  اولیه  امکانات  ابتدا  بودند، 
از  رادیویی را برای داوران فراهم کنیم و بعد 

آن به دنبال استفاده از VAR باشیم«.
به راستی، چگونه است که فدراسیون فوتبال 
گرمکن  و  البسه  کردن  فراهم  توانایی  حتی 
شرایطی  چنین  در  و  ندارد  را  داوران  برای 
کشور  فوتبال  به   VAR کردن وارد  دنبال  به 
داشتن  از   VAR نبود  در  که  داورانی  است؟ 
در  هستند،  بی بهره  هم  رادیویی  سیستم 

صورت ورود VAR چگونه قرار است با کمک 
داور  آیا  کنند؟  برقرار  ارتباط  ویدئویی  داوران 
داوران  که کمک  باشد  داشته  غیب  علم  باید 
دارند  را  نکته ای  ویدئویی قصد گوشزد کردن 
رقم  باید  رادیویی  سیستم  با  اتفاق  این  یا 
به  فوتبال  فدراسیون  می رسد  نظر  به  بخورد؟ 
جای وعده هایی که توانایی عمل کردن به آن 
امکانات  فراهم کردن  دنبال  به  ابتدا  ندارد،  را 
اولیه ای برای داوران باشد که حداقل در نبود 
قضاوت  به  بیشتری  تمرکز  با  بتوانند   VAR
گرمکن  و  البسه  بدون  اینکه  نه  بپردازند 
مناسب، چشم به وعده افزایش 400 درصدی 
دستمزدشان بدوزند و باز هم خبری از پرداخت 

دستمزد نباشد.

5۱۱/۱ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانخراسانرضوي
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملکجغتاي

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي
آگهــي موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتي و اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رســمي . برابر رأي شماره  1400۶030۶01800038۹ - 1400/08/2۶ هیات 
اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در 
واحد ثبتي حوزه ثبت ملک جغتاي تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي اســماعیل جغتائي فرزند 
عباس بشــماره شناســنامه 320۶ صادره  از جغتای، در یک قطعه زمین مزروعي و مشجّر، به مساحت 
481۹4,34 مترمربع، قسمتی از پلاک شماره 228 - اصلي ) موسوم به اراضی شاطه ( واقع در بخش 7 
سبزوار حوزه ثبتی جغتای خریداري بلاواسطه و مع الواسطه از محل مالکیت ثبتی آقای عباس جغتائی 
فرزند اکبر به شناســنامه ۹42 ، نسبت به مقدار 8731,34 مترمربع و مع الواسطه از محل مالکیت ثبتی 
آقای شــیرمحمد جغتائی فرزند اصغر به شناسنامه 152 ، نسبت به مقدار 3۹4۶3 مترمربع به متقاضی 
مزبور محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي 
شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است 
در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۹/01 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۹/1۶
حمیدرضا آریان پور-  رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای

5۱۱/۲ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانخراسانرضوي
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملکجغتاي

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي
آگهــي موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتي و اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رســمي . برابر رأي شماره  1400۶030۶0180003۹5 - 1400/08/27 هیات 
اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در 
واحد ثبتي حوزه ثبت ملک جغتاي تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي غلامحسین جغتائي فرزند 
حمزه  بشــماره شناسنامه 43  صادره  از جغتای،  در یک قطعه زمین مزروعي، به مساحت ۶3110,21 
مترمربع، قســمتی از پلاک شماره 228 - اصلي ) موســوم به اراضی شاطه ( واقع در بخش 7 سبزوار 
حوزه ثبت ملک جغتای، خریداري مع الواســطه از محل مالکیت ثبتی آقایان محمد حسینی فرزند علی 
به شناسنامه 155 ، نسبت به مقدار 3۹4۶2 مترمربع و رضا حسینی فرزند علی به شناسنامه 13 ، نسبت 
به مقدار 23۶48,21 مترمربع، به متقاضی مزبور محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضي اعتراضي داشــته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۹/01 تاریخ انتشار نوبت 

دوم : 1400/0۹/1۶
حمیدرضا  آریان پور - رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای

5۱۱/3ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانخراسانرضوي
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملکجغتاي

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي
آگهــي موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتي و اراضي و 
ســاختمانهاي فاقد سند رسمي . برابر رأي شماره 1400۶030۶0180003۹2 - 1400/08/27 هیات 
اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد ســند رسمي مستقر 
در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک جغتاي تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي حمزه جغتائي فرزند 
غلامعلي بشماره شناسنامه 280۹ صادره از جغتای، در یک قطعه زمین مزروعي، به مساحت ۶73۹8 
مترمربع، قســمتی از پلاک شــماره 228-اصلي ) موسوم به اراضی شاطه ( واقع در بخش 7 سبزوار 
حوزه ثبت ملک جغتای، انتقال و خریداري مع الواســطه از محل مالکیت ثبتی آقای رضا حســینی 
فرزند علی نســبت به مقدار 15813,80 مترمربع و بلاواسطه از محل مالکیت ثبتی آقای علی اشرف  
محمدآبادی فرزند علی اکبر نسبت به مقدار 8000 مترمربع و بلاواسطه به موجب گواهی حصروراثت 
شــماره 1400253۹0007404447 - 1400/07/14 شعبه اول شواری حل اختلاف شهری جغتای 
بــه صورت قهری ) ارثیه ( از محل مالکیت ثبتی آقای غلامعلی جغتائی فرزند نوروزعلی نســبت به 
مقدار 43584,20 مترمربع به متقاضی مزبور محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضي اعتراضي داشته باشــند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي اســت در صــورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۹/01 تاریخ 

انتشار نوبت دوم : 1400/0۹/1۶ 
حمیدرضا آریان پور - رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای

یادماندنی ترین دوره بازی های آسیاییوعده چینی ها برای برگزاری به 
سرپرست شورای المپیک آسیا اعلام کرد که چینی ها اعلام کرده اند که بازی های آسیایی 2022 هانگژو به یادماندنی خواهد بود. 

توماس باخ رئیس کمیته بین المللی المپیک در ابتدای این مجمع از طریق ویدئو کنفرانس ســخنرانی کوتاهی داشــت و گفت:  برگزاری ســه دوره متوالی المپیک )پیونگ چانگ 2018،  توکیو 2020 و پکن 2022 ( در آســیا، نشان دهنده آینده درخشان ورزش در آسیا است. همه 
کشورها و ورزشکاران آسیایی در تاریخ سازی المپیک توکیو نقش داشتند و بدون حمایت و همکاری آن ها این موفقیت حاصل نمی شد. همکاری خیلی خوبی بین کمیته بین المللی المپیک و شورای المپیک آسیا وجود دارد. ما تلاش می کنیم که نقش  ورزش را در جامعه تقویت 

کنیم. مجمع عمومی خوبی را برای شما آرزو دارم و امیدوارم که به زودی همه شما را در المپیک زمستانی 2022 پکن ببینم.
راجا رانیدر سرپرســت شــورای المپیک آســیا نیز در آغاز مجمع گفت: سال آینده رویداد بزرگی به نام بازی های آســیایی 2022 را  داریم که به ما اطمینان داده شده است یکی از به یاد ماندنی ترین رویدادها خواهد بود. فقط امیدوارم سال آینده شرایط از لحاظ شیوع ویروس کرونا 

به حالت عادی بازگردد. 
او سپس با اشاره به اینکه حسین المسلم به عنوان رئیس فینا انتخاب شده است، گفت: خیلی خوشحالیم که یک نفر از آسیا به این سمت دست پیدا کرد و به نمایندگی از طرف خانواده ورزش آسیا به حسین المسلم تبریک می گویم. 

همچنین کامبوج و شورای المپیک آسیا قرارداد بازی های آسیایی جوانان 202۹ را نیز در حاشیه مجمع عمومی  امضا کردند. 
رضا صالحی امیری از ایران در این مجمع حضور دارد.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

خودروی نماینده نائین در مجلس واژگون شد
نماینده مردم نائین در مجلس شــورای اســلامی در حال سرکشی به 
حوزه های انتخابیه اش دچار سانحه رانندگی شده و خودروی وی واژگون 
شــد. الهام آزاد، پس از واژگونی خودرواش در مســیر خور و بیابانک در 
مرکز درمانی انتقال یافت و تحت درمان قرار گرفت.نماینده مردم نائین 
در مجلس شورای اسلامی هم اکنون تحت مراقبت های پزشکی است و 

حال عمومی وی مساعد است.

جزئیات آتش زدن تابلوی دفتر نماینده شهرستان های رباط 
کریم و بهارستان

نماینده شهرســتان های رباط کریم و بهارستان گفت: یک فرد با پرتاب 
کوکتل مولوتف، تابلوی دفتر ارتباط مردمی اینجانب در شهر رباط کریم را 
آتش زده و فیلم برداری کرده است. حسن نوروزی با اشاره به آتش زدن 
تابلوی دفتر ارتباط مردمی اش در شــهر رباط کریم گفت: حدود ساعت 
پنچ صبح امروز شنبه، فردی با خودروی پراید جلوی دفتر ارتباط مردمی 
اینجانب متوقف شــد و پس از پیاده شــدن از خــودرو با پرتاب کوکتل 
مولوتف، تابلــوی دفتر اینجانب را آتش زد.وی افــزود: این فرد پس از 
فیلم برداری از محل ســریع متواری شــد. بر اساس شنیده ها فردی که 
فیلم مذکور را امروز در فضای مجازی منتشر کرده، دو روز قبل از کشور 

خارج شده است.

شریعتی: افراد نجومی بگیر را معرفی می کنیم؛ با هیچ کس 
تعارف نداریم

رئیــس هیات تحقیق و تفحص از حقوق های نجومی، تاکید کرد: هدف 
اصلی ما رفع خلأ های قانونی و بســتن روزنه های فساد برای جلوگیری 
از تکرار پرداخت های نجومی بوده و به زودی دبیرخانه ای جهت دریافت 
گزارش های مردمی راه اندازی خواهد شــد. مالک شــریعتی نیاســر 
در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین نتایــج پیگیری های هیات تحقیق 
و تفحــص از حقوق هــای نجومی، بیان کــرد: در خصوص حقوق ها و 
دریافت های نامتعارف که به حقوق های نجومی معروف اســت، آنچه در 
هیات تحقیق و تفحص مورد نظر ماســت به دو بخش تقسیم می شود؛ 
بخش اول رفع خلأهای قانونی و بســتن روزنه هایی است که در آینده 
شاهد این پرداخت ها نباشیم. دنبال کردن این موضوع برای ما مهم تر از 
پیگیری مصادیق است؛ هرچند مصادیق را نیز دنبال خواهیم کرد. وی در 
ادامه با بیان اینکه در وهله اول ما بر رفع خلأهای قانونی برای جلوگیری 
از تکرار این مواد تاکید داریم، اظهار کرد: تاکنون با دستگاه های مختلف 
نظارتی از قبیل ســازمان بازرسی، دیوان محاسبات و سازمان اطلاعات 
ســپاه جلسه داشته ایم و در نهایت گزارش هایی را به صورت مکتوب از 

این بخش ها دریافت کردیم و در حال بررسی آنان هستیم.

حمله سایبری به هواپیمایی ماهان دفع شد
شرکت هواپیمایی ماهان با صدور اطلاعیه ای از دفع حمله هکری صبح 
امروز خبر داد و اعلام کرد پروازها طبق برنامه انجام می شود.در اطلاعیه 

شرکت هواپیمایی ماهان آمده است: در پی انتشار خبر حمله سایبری به 
سیستم های شرکت هواپیمایی ماهان به اطلاع می رساند با نظر به جایگاه 
هواپیمایی ماهان در صنعت حمل و نقل هوایی کشور اینگونه حملات به 
دفعات مختلف و در زمان های گوناگون نسبت به این شرکت انجام یافته 
تا شاید بتوانند خدشه ای بر عملکرد آن وارد کنند. به گزارش فارس؛ در 
ادامه این اطلاعیه آمده است:  این موضوع یک اتفاق عادی تلقی می شود 
و همواره تیم امنیت سایبری ماهان هوشمندانه و به موقع وارد عمل شده 
و این حملات را خنثی  کرده اســت. در بخش پایانی این اطلاعیه آمده 
است:  بدین  وسیله اعلام می دارد تمامی پروازهای ماهان طبق برنامه در 
حال انجام است و پروازهای آتی نیز طبق زمان بندی قبلی انجام خواهد 
پذیرفت، بدیهی اســت در صورت تغییر در زمان انجام پروازها به تمامی 
مسافران عزیز اطلاع رسانی خواهد شد، پیشاپیش از همراهی همیشگی 
شــما عزیزان بی نهایت سپاسگزاریم .امیرحسین ذوالانواری مدیر روابط 
عمومی هواپیمایی ماهان نیز در گفت وگو با آنا حمله سایبری به شرکت 
ماهان را تایید و اظهار کرد: صبح امروز از ســوی گروهی ناشناس حمله 
به شبکه اطلاعات و زیرساخت این شــرکت صورت گرفت که با ورود 
کارشناسان برطرف شــد. وی افزود: برنامه پروازها بدون هیچ اختلالی 

ادامه دارد و کارشناسان در حال بررسی وضعیت شبکه داخلی هستند.

اژه ای دستور فعال شدن پرونده کرسنت را صادر کرد
پژمانفر در پاسخ به این که در خصوص کرسنت قرار است قوه قضائیه چه 
اقداماتی انجام دهد، گفت: پرونده کرســنت هم از جمله موضوعاتی بود 
که در آن جلسه مطرح شد که نتیجه خوبی هم داشت. پرونده کرسنت به 
واســطه فساد روشنی که در آن وجود دارد و رشوه ای که داده شده، باید 
حتما مورد پیگیری قوه قضائیه قرار گیرد. دولت قبل پرونده کرسنت را در 
فضای بن بســت و محرمانه قرار داده بود، آقای زنگنه با محرمانه کردن 
اجازه ورود دســتگاه های امنیتی و مجلــس را به موضوع نمی داد. حتی 
مصاحبه ها و اخباری که در موضوع کرســنت وجود داشت در اخبار نقل 
نمی شــد. آقای اژه ای دستور دادند پرونده کرسنت فعال شود. انشاءالله 

که به نتیجه برسد.

چهره اصلاح طلب: حزب اعتدال و توسعه به »کما« رفت
عضو بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه حزب اعتدال و توسعه به »کما« رفته 
است، گفت: آنها در مقایسه با دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا در سپهر 
سیاسی کشور جایگاه تعیین کننده ای ندارند.سید حسن رسولی، عضو بنیاد 
امید ایرانیان در گفتگو با مهر، درباره علل انفعال اعتدال گرایان و فاصله 
گرفتن حزب اعتدال و توسعه از فعالیت های حزبی، گفت: برای پاسخ به 
این موضوع ابتدا باید در مورد مفهوم اعتدال و اعتدالیون توضیحاتی داده 
شــود. سال ۹2 حسن روحانی که عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت 
بود، مســتقل در انتخابات حاضر شد و نه تنها مورد حمایت اصولگرایان 
قرار نگرفت، بلکه در یک رقابت بســیار تنگاتنگ با محمدباقر قالیباف 

توانست پیروز شود.
»حواریون« روحانی که در حزب اعتدال و توســعه فعال بودند، درصدد 

برآمدند که برخاســته از موقعیت جدید روحانی به عنوان رئیس جمهور 
جایگاهی برای خودشــان به دســت بیاورند. وی با بیان اینکه روحانی 
هیچ گاه اصلاح طلب نبوده، خودش را اصلاح طلب ندانســته و نمی داند، 
افزود: بنا به تدابیری، ظرفیت های اصلی اصلاح طلبان از روحانی حمایت 
جدی کردند؛ بنابراین، بعد از پیروزی در انتخابات ۹2، روحانی ســه راه 
داشت. در ســازمان اصولگرایان جانمایی شــود، رسماً به اصلاح طلبان 
بپیوندد یا تصمیم دیگری اتخاذ کند. عضو بنیاد امید ایرانیان اظهار داشت: 
برداشــت اعتدالیون از پیروزی روحانی با حدود 300 هزار رای بیشتر در 
سال ۹2 این بود که این موفقیت حاصل حمایت خودشان و قابلیت های 
شخصی حسن روحانی بوده است؛ بنابراین، به لحاظ تشکیلاتی گرایشی 
به هیچکدام از دوگانه اصولگرا و اصلاح طلب نشان ندادند و خواستند به 
تعبیر خودشــان گفتمان جدیدی را با نام »اعتدال« در کشور پایه گذاری 

کنند.

کیفرخواست سرکرده گروهک تروریستی الاحوازیه به وی 
ابلاغ شد

کیفرخواست صادره از سوی دادسرای عمومی و انقلاب تهران به حبیب 
فرج الله چعب ملقب به حبیب اسیود، سرکرده گروهک تروریستی الاحوازیه 
ابلاغ شد.به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، اسیود در جریان جلسه ابلاغ 
کیفرخواست، خود را کارمند اداره کار سوئد و دارای تابعیت سوئد معرفی 
کرد.بر اســاس کیفرخواســت صادره، اتهام وی اداره و سرگروهی گروه 
تروریستی به نام »حرکه النضال العربی لتحریرالاحواز« و طراحی و اجرای 
عملیات های بمب گذاری و تروریستی متعدد در استان خوزستان و تخریب 
اموال عمومی به قصد مقابله با نظام جمهوری اســلامی ایران است.در 
جریان جلسه ابلاغ کیفرخواست به اسیود تاکید شد، وکیل متهم حتما باید 

در دادگاه حضور داشته باشد.

پیشنهاد وزیر کشور به رئیس جمهور: اختیارات استانداران 
بیشتر شود

احمد وحیدی وزیر کشــور روز یکشنبه در جلسه شورای معاونین وزارت 
کشــور، گفت: باید کشور را استاندار محور اداره کنیم نه وزارتخانه محور 
و برای این منظور بخشی از اختیارات وزارتخانه ها به استانداران تفویض 
می شود و وزارتخانه ها بیشتر نقش حمایتی و نظارتی خواهند داشت. وی 
اضافه کرد: در بودجه 1401، بودجه استانی با محوریت اختیار عمل بیشتر 
استانداران در نظر گرفته شده و این پیشنهاد به حضرت آیت الله رئیسی 
رئیس جمهوری محترم کشــور ارائه شده است. وزیر کشور درخصوص 
اعطای اختیارات بیشــتر به اســتانداران هم گفت: برای تحقق این امر 
مصوبه ای به هیــات دولت ارائه خواهیم کرد. وحیدی در بخش دیگری 
از صحبت های خود ضمن اشــاره به اهمیت و جایگاه مجلس شــورای 

اسلامی در کشور بر ضرورت تعامل نزدیک تر و بیشتر با نمایندگان ملت 
تاکید کرد و گفت: باید ارتباطات گســترده ای با نمایندگان ملت داشــته 
باشــیم و در این خصوص معاونین وزارتخانه ها ارتباطات بیشــتری با 

نمایندگان برقرار می کنند.

زیاده خواهیِ دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس درخصوص 
مذاکرات وین

دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس به طرح اظهاراتی زیاده خواهانه 
درباره مذاکرات ایران و ســایر طرف های برجــام در وین پرداخت.نایف 
الحجرف، دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس در گفت وگو با شبکه 
اسکای نیوز مدعی شد که بدون مشارکت کشورهای عرب حاشیه خلیج 
فــارس در مذاکرات وین، هیچ راه حلی برای موضوع هســته ای ایران 
وجود نخواهد داشت.الحجرف در ادامه زیاده خواهی های خود تاکید کرد: 
مذاکرات با ایران باید شامل برنامه موشکی و سیاست های منطقه ای ایران 
نیز باشد.مذاکرات برجامی ایران و 1+4 قرار است روز 2۹ نوامبر )هشتم 
آذرماه( در وین از سر گرفته شود.این موضع گیری زیاده خواهانه در حالی 
بارها از سوی مقامات برخی کشورهای منطقه خلیج فارس مطرح شده 
است که جمهوری اسلامی ایران به طور جدی تاکید دارد که برجام یک 
توافق انجام شده میان ایران و سایر امضا کنندگان آن است و مذاکرات در 

وین نیز تنها برای بازگشت به اجرای کامل و اولیه آن است.

فرمانده نیروی دریایی سپاه: 9 سیلی به آمریکایی ها زدیم
سردار تنگســیری گفت: ما به ازای ۹ شهید تقدیمی در نبرد مستقیم با 
امریکایی ها، توانســتیم با لطف خدای متعال، ۹ سیلی به یاد ماندنی به 
آن ها بزنیم و آن ها امروز به خوبی ســیادت جمهوری اسلامی در عرصه 

دریایی متوجه شده اند.

روایتی تازه از جاسوس ایران در خانه وزیر جنگ اسراییل
یک پایگاه خبری-تحلیلی صهیونیستی اطلاعات تازه ای درباره موضوع 
جاسوسی خدمتکار خانه وزیر جنگ رژیم صهیونیستی ارائه داد که اخیرا 
ادعا شــده از طریق ارتباط با یک گروه هکری وابسته به ایران مشغول 
جاسوسی از مقامات رژیم صهیونیســتی بوده است.پایگاه صهیونیستی 
دِبکِا در گزارشی نوشت: عُمری گورن، مردی 37 ساله که اخیرا سازمان 
اطلاعات و امنیت داخلی اســرائیل مدعی شده به نفع یک گروه هکری 
وابســته به ایــران از خانه بنی گانتس، وزیر جنگ رژیم صهیونیســتی 
جاسوسی می کرده است، حداقل از سه سال پیش یعنی از آوریل 201۹ 
در این اقدام دســت داشته است. او آن موقع به عنوان یک خدمتکار در 
خانه بنی گانتس که رئیس ســتاد ارتش بود، کار می کرد. وقتی گانتس 
تازه به عنوان رهبر حزب اپوزیســیون آبی-سفید وارد سیاست شده بود، 

گوشــی همراهش مورد حمله هکرهای تحت حمایت ایران قرار گرفت. 
این باعث شد به کنایه بگویند رهبری که نمی تواند مراقب گوشی خودش 
باشــد، نباید خیال حفاظت از دولت را در سر بپروراند.دبکا ادامه داد: حالا 
گفته می شود این گورن بوده که به هکرها دسترسی به تلفن گانتس را 
داده بود؛ اما بعد اصلا به او شــکی برده نشد. افترای هک شدن از سر و 
صدا افتاد و تحقیقی که وعده آن داده شــده بود، هیچ گاه انجام نگرفت. 
گورن از آن ماجرا قســر در رفت و ترغیب شــد به عنوان یک جاسوس 

دیجتال کارش را توسعه دهد.

چرا فرمانده مستشاران ایرانی در سوریه تغییر کرد؟
اسداللهی در بخش دیگری از این گفتگو، در پاسخ به سؤالی درباره »دلیل 
تغییر سردار جواد غفاری فرمانده مستشــاران نظامی ایران در سوریه و 
همزمانی آن با حوادث اخیر و سوءاســتفاده برخی رسانه های خارجی از 
این مساله« تصریح کرد: بعد از اینکه بحران سوریه شروع شد، چند ماه 
بعد از آن که این مســاله وجهه نظامی پیدا کرد و جنگ شروع شد، اولین 
فرمانده نیروهای مستشــاری ما سردار شهید همدانی بود که در سوریه 
به ابووهب معروف بود. ایشــان دی مــاه 13۹0 به عنوان فرمانده گروه 
مستشاری منصوب شد و 2 سال فرمانده بود آن هم در وضعیت سختی 
که پایتخت در خطر جدی سقوط قرار داشت. حضور ایشان بسیار مؤثر بود 
و با همراهی و پیروی از شهید سلیمانی موفق به ایجاد و تجهیز نیروهای 
دفاع وطنی شدند و پایتخت را نجات دادند، طریق المطار )جاده فرودگاه( 
را امن کردند و در نهایت جاده خناسر هم فتح و راه حلب باز شد و بعد از 2 
سال مأموریت ایشان تمام شد و بعد از تودیع، سردار اسدی به جای ایشان 
آمدند.وی ادامه داد: آقای ابواحمد هم دو سال یعنی از ۹2 تا اواخر ۹4 و تا 
زمان آزادسازی نبل و الزهرا فرمانده بود و سپس مأموریت ایشان هم تمام 
شد، در هر دو مورد موضوع رسانه ای نشد و خبرشان در رسانه ها نیامد و 
اسمشان هم اعلام نشد و حتی تا زمان شهادت سردار همدانی هم اگرچه 
افراد مرتبط می دانســتند ولی علناً اعلام نشد که ایشان با چه مسئولیتی 
در سوریه حضور دارند.اسداللهی افزود: در دوره پایانی آقای ابواحمد، چون 
قرار بود عملیات نصر1 و نصر2 انجام شــود، ســردار سلیمانی از شهید 
همدانی تقاضا کردند به عنوان فرمانده عملیات در میدان حضور داشــته 
باشــند که ایشان هم قبول کردند و در همین مسیر به شهادت رسیدند، 
یعنی شهادتشان بعد از دوره مأموریتشان بود. وی گفت: در بهمن ماه ۹4 
و بعد از آزادسازی نبل و الزهرا، مأموریت آقای ابواحمد هم به اتمام رسید 
و مأموریت آقای غفاری شروع شد. ایشان فرمانده گروه مستشاری شدند. 
ایشان از اواخر ۹4 فرمانده بود و بیش از آن دو برادر مأموریتش ادامه پیدا 

کرد و قرار بود اوایل سال ۹۹ مأموریتش تمام شود./تسنیم
منبع: تابناک
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